
«Мы вам пакажам 
нашы магчымасці»
Пасля перамоў у Каіры 

прэзідэнта Егіпта Абдэль 
Фатах аль-Сісі і Аляксандра 
Лукашэнкі было падпісана 
дзесяць дакументаў аб 
развіцці супрацоўніцтва ў роз-
ных сферах. У прыватнасці, 
Беларусь і Егіпет пагадзіліся 
сумесна працаваць над заклю-
чэннем пагаднення аб свабод-
ным гандлі паміж Еўразійскім 
эканамічным саюзам і 
Егіптам, а таксама займацца 
“прасоўваннем знешнегандлё-
вых інтарэсаў адзін аднаго”.

Пра падпісанне дакументаў у 
ваеннай сферы не паведамляец-
ца. Але вядома, што Аляксандр 
Лукашэнка асабіста сустрэўся 
з міністрам абароны і ваеннай 
прамысловасці Егіпта Седкі 
Сабхі і выказаў спадзяванні, 
што той наведае Беларусь.

“Мы вам пакажам нашы 
магчымасці. Калі вам тыя 
тэхналогіі, якія ў нас ёсць, 
прымальныя, будзем разам  
працаваць. Думаю, мы 
знойдзем шмат тэм для 
супрацоўніцтва”, – адзначыў 
Лукашэнка падчас асабістай 
сустрэчы з міністрам.

«Паланэз»  
будзе карысны  

для егіпецкай арміі»
Ваенны аглядальнік 

Аляксандр Алесін у інтэрв’ю 
Радыё Свабода адзначыў, што 

Беларусь мае добрыя перспек-
тывы ў плане супрацоўніцтва 
з Егіптам у ваенна-прамысло-
вай галіне.

“Беларусь даўно працуе 
ў Егіпце. Прычым, як гэта ні 
парадаксальна, прыватныя 
прадпрыемствы абсталяваліся 
нават раней, чым дзяржаўныя. 
Напрыклад, прадпрыемства 
“Мінатор-сэрвіс” выйграла 
некалькі тэндараў на рамонт 
бронетранспарцёраў егіпецкай 
арміі (гэтыя бронетранспарцё-
ры яшчэ 1950-х гадоў былі, і 
там адбывалася перастаноўка 
рухавікоў ды іншых прылад) – 
гэта быў кантракт на сотні 
мільёнаў долараў. Акрамя таго, 
разам з расійскімі абароннымі 
прадпрыемствамі ў рамках 
фінансава-прамысловай гру-
пы “Абараняльныя сістэмы” 
была праведзена мадэрнізацыя 
зенітна-ракетных комплексаў 
С-125 “Пячора”. То бок мы там 
працуем даўно, і думаю, што 
супрацоўніцтва можа пра-
цягнуцца менавіта ў сферы 
зенітна-ракетных узбраенняў 
і радыёлакацыйных стан-
цый. Акрамя таго, Беларусь 
можа падзяліцца сваім досве-
дам вытворчасці беспілотных 
авіяцыйных апаратаў – пры-
чым там ёсць перадавыя 
распрацоўкі, патрульныя 
ўдарныя беспілотныя апа-
раты тыпу “камікадзэ”, якія 
распрацоўвае наш фізіка-
тэхнічны інстытут пры 
Акадэміі навук. Нашы прад-

прыемствы маюць прагра-
мы мадэрнізацыі не толькі 
бронетранспарцёраў, але і 
іншых відаў бранятэхнікі, 
якая знаходзіцца на ўзбраенні 
Егіпта, а таксама авіяцыйнай 
тэхнікі. У перспектыве, думаю, 
магчыма і наладжванне зборкі 
аўтамабіляў ваеннага ўзору – 
як МАЗа, так і Мінскага завода 
колавых цягачоў (МЗКЦ) непас-
рэдна ў Егіпце. Ну і яшчэ адзін 
вялікі пласт супрацоўніцтва – 
магчымая падрыхтоўка перса-
налу ў рамках нашай Ваеннай 
акадэміі.

Таму гэты рынак нам зна-
ёмы, і я думаю, што нашы 
прадпрыемствы не толькі 
дзяржаўнага, але і прыват-
нага сектара змогуць там 
паспяхова супрацоўнічаць з 
егіпцянамі”, – кажа ваенны 
эксперт.

Алесін лічыць, што 
Беларусь можа наладзіць 
продаж Егіпту новай ракет-
най сістэмы залпавага агню 
«Паланэз», прынятай на 
ўзбраенне беларускага вой-
ска ў 2016 годзе. Тым больш 
што міністр абароны Андрэй 
Раўкоў раней ужо заяўляў пра 
тое, што «паланэзы» могуць 
ісці ў тым ліку і на экспарт.

“Безумоўна, рэактыўная 
сістэма залпавага агню 
“Паланэз” будзе карысная для 
егіпецкай арміі. Я ведаю, што 
егіпцяне выказваюць вялікую 
цікавасць да мадэрнізацыі 
менавіта ракетна-
артылерыйскіх сістэм, і я 
думаю, што гэтая сістэма 
мае рынкавыя перспектывы ў 
Егіпце”, – кажа эксперт.

Прычым Алесін лічыць, 
што Мінск хутчэй захо-
ча прадаваць егіпцянам не 
тэхналогіі, а менавіта гатовыя 
комплексы «Паланэз».

“Я думаю, што больш 
выгадна будзе прадаваць гато-
выя вырабы, гатовыя “паланэ-
зы”. Наўрад ці егіпцяне будуць у 
стане наладзіць вытворчасць 
саміх ракет, бо мы толькі 
нядаўна асвоілі гэтую вытвор-
часць ракет на Дзяржынскім 
электрамеханічным заводзе. 
Таму я думаю, што будуць 
гатовыя сістэмы. Гэта больш 
выгадна, бо апошні прадавец 
атрымлівае ўвесь прыбытак», 
– тлумачыць эксперт.

«За Судан Беларусь 
неаднойчы дакаралі»

Пасля візіту ў Егіпет 
Лукашэнка накіраваўся ў 
Судан – з гэтай краінай 
Беларусь гандлюе ваеннай 
тэхнікай з 1990-х гадоў.

У 2000-х ваеннае 
супрацоўніцтва дзвюх 
краін набыло скандальную 
афарбоўку. На сайце WikiLeaks 
у справаздачах міжнародных 
праваабарончых арганізацый, 
а таксама ў розных заходніх 
СМІ неаднойчы з’яўляліся 
паведамленні пра тое, што 
Беларусь прадала Судану 
ваенную тэхніку ў абход рэза-
люцый Савета Бяспекі ААН 
ад 2004-га і 2005 гадоў, якія 
забараняюць пастаўкі зброі ў 
сувязі з грамадзянскай вайной 
у краіне.

Афіцыйны Мінск не 
адмаўляў пастаўкі ваеннай 
тэхнікі ў Судан, але настойваў 

на тым, што рэзалюцыі Савета 
Бяспекі ААН не парушаліся 
– зброя ў ахопленую вайной 
правінцыю Дарфур не тра-
пляла.

Канфлікт у Дарфуры, што 
трывае з 2003 года, паводле 
ацэнак ААН, забраў жыцці 300 
тысяч чалавек. ЗША і шэраг 
міжнародных арганізацый 
прызналі дзеянні суданскіх 
улад у Дарфуры генацыдам.

“За Судан Беларусь неадной-
чы дакаралі, але нічога даказа-
на не было. Казалі, што мы 
пастаўлялі туды авіяцыйную 
тэхніку, якую здымалі ў сябе 
з узбраення, – гаворка ішла 
і пра штурмавікі Су-25, і 
пра бамбавікі Су-24. Нашы 
спецыялісты ўдзельнічалі 
там у абслугоўванні гэтай 
тэхнікі. Былі звесткі, што 
па прыватных кантрак-
тах разам з пілотамі іншых 
краін СНД беларускія пілоты 
ўдзельнічалі там у ваенных 
дзеяннях. Былі звесткі такса-
ма, што прадаваліся ў Судан 
боепрыпасы. Гэта значыць, 
супрацоўніцтва было, але 
гэта ў асноўным быў ган-
даль узбраеннем з арсеналаў 
былой Беларускай вайско-
вай акругі. Цяпер, думаю, 
ёсць перспектывы ў рамонце 
і мадэрнізацыі той тэхнікі, 
якая пастаўлялася ў Судан 
не толькі Беларуссю, але і 
Украінай і Расіяй. Ну, і маюць 
рынкавую перспектыву нашы 
сістэмы радыёэлектроннай 
барацьбы і зенітна-ракетныя 
ўзбраенні”, – лічыць ваенны 
аглядальнік.

(Радыё Свабода.)
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Як Уладзімір Арлоў і Павел Татарнікаў  
чатыры гадзіны давалі аўтографы

У нядзелю ў Мінску адбылася аўтограф-сесія аўтараў кнігі «Айчына: маляўнічая гісторыя. Ад Рагнеды да Касцюшкі» пісьменніка 
Уладзіміра Арлова і мастака Паўла Татарнікава. Каб атрымаць аўтограф, некаторым давялося больш за гадзіну стаяць у чарзе!

“Даўно не стаяў у такіх вялікіх чэргах, тым больш за кнігамі”, – заўважыў гісторык Зміцер Дрозд.
“Прыйшлі каля гадзіны, каб набыць новую кнігу Уладзіміра Арлова, – чарга. Пагулялі да дзвюх – чарга. 

Паабедалі, прыйшлі каля трох – чарга і не думае змяншацца!” – пісалі ў сацыяльных сетках.
“Cпадар Арлоў аж увапрэў, пакуль усім падпісаў, – адзначыла Алена Гушча. – Мусіў зняць пінжак!”

– Сапраўды, мы чатыры 
гадзіны падпісвалі кніжкі, 
– распавёў Уладзімір Арлоў 
“Народнай Волі”. – Дакладней, я 
падпісваў, а Павел Татарнікаў 
маляваў: хлопчыкам і мужчынам 
– “Пагоню”, а дзяўчынкам і 
жанчынам – птушачку. Падпісалі 
прыкладна 250 кніжак.

– Дык такімі тэмпамі на 

сустрэчах з чытачамі ўвесь 
наклад кнігі і разыдзецца!

– У прынцыпе, хацелася б, каб 
кніжка трапіла не толькі да мінскіх 
чытачоў. Безумоўна, будуць 
прэзентацыі ў іншых гарадах. 
Ёсць ужо запрашэнні з Гродна, 
Брэста, Полацка, Віцебска. Мы з 
Татарнікавым спадзяёмся, што на 
гэтыя прэзентацыі кніжак яшчэ 

хопіць. Але па ўсім выглядае, што 
будзе дадатковы наклад.

– Па цяперашніх часах тыраж 
у тры тысячы асобнікаў – гэта 
не жартачкі. Некаторыя вядомыя 
пісьменнікі і 500 асобнікам рады. 
А тут, як я разумею, нават немалы 
кошт кнігі людзей не спыняе...

– Так, у абвестцы пра першую 
аўтограф-сесію было пазначана, 

колькі каштуе кніга, і людзі 
прыходзілі, ужо заціснуўшы 
грошы ў кулак. Прыходзілі 
нават з маленькімі дзецьмі, якія 
пыталіся: “Дзядзя, гэта вы робіце 
кнігі?” Было, канешне, вельмі 
кранальна.

– Можа, яшчэ нейкія 
незвычайныя пытанні задавалі?

– Там такая напружаная 

сітуацыя была, асабліва не 
да размоў. Чатыры гадзіны 
мы з Татарнікавым, амаль не 
разгінаючыся, падпісвалі кнігі. І 
нават калі мерапрыемства па часе 
падыходзіла ўжо да завяршэння, 
яшчэ чалавек 50 у чарзе стаялі!

Дарэчы, мы з Паўлам адзначылі, 
наколькі цікавыя ў многіх 
беларускіх дзяцей імёны. Былі 

Дамінікі і Багданы – і хлопчыкі, 
і дзяўчынкі, Караліны, Адэлі, Ясь 
прыйшоў адзін (у мяне, дарэчы, 
унук таксама Ясь), былі дзеткі з 
двайнымі імёнамі – гэта вядомая 
традыцыя ў нашых беларускіх 
каталіцкіх сем’ях. Прыходзілі 
бацькі з дзеткамі, бабулі-дзядулі з 
унукамі.

– Вы кажаце, што “Айчына” – 

гэта кніга для ўсёй сям’і...
– Пры нашым 

сярэднестатыстычным узроўні 
гістарычных ведаў, я думаю, 
кніжка сапраўды для ўсіх.

– У інтэрнэце напісалі, што 
пасля гэтай аўтограф-сесіі ў вас 
з Татарнікавым рукі ледзь не 
адваліліся...

(Заканчэнне на 2-й стар.)

Левая рука  
и правая нога

Есть такой фильм эпохи моей педа-
гогической юности – «Сказка про влю-
бленного маляра», последняя работа вели-
кой сказочницы Надежды Кошеверовой. 
Там Принц, которого играет минчанин 
Дмитрий Иосифов, чтобы доказать свою 
королевскую кровь, должен одновременно 
повращать левой рукой вправо, а правой 
ногой влево. Попробуйте, друзья мои. 
Одновременно.

Белорусское государство с упорством, 
непонятным собственным гражданам, 
пытается одновременно решить две проти-
воположные задачи: с одной стороны, про-
должить запугивание собственных граж-
дан, с другой – доказать всему миру, что 
оно совсем даже белое и пушистое, а пото-
му с ним можно и даже стоит иметь дело. 
12 января, аккурат под Старый Новый год, 
стало известно о том, что заключенному 
Андрею Бондаренко угрожает еще один 
срок. За злостное неповиновение админи-
страции тюрьмы, где Бондаренко отбывает 
заключение.

Конечно, администрация места лише-
ния свободы – это как раз та инстанция, 
против которой хочется поднять восста-
ние, выйти на площадь или просто нака-
тать «телегу» в Комитет по правам чело-
века ООН. Проблема в том, что срок у 
Андрея истекает 31 марта 2017 года. По 
себе знаю: тебе еще срок не выдали, а 
ты палочками на листе бумаги отмечаешь 
дни, проведенные в заключении. Был бы 
выдан срок – сидел бы и эти самые палоч-
ки зачеркивал, делая все, от тебя завися-
щее, чтобы быстрее выпустили. Немного, 
но все-таки, зная господина Бондаренко 
лично, убежден: он, конечно, человек 
вспыльчивый, но вовсе не сумасшедший и 
накручивать самому себе срок пребывания 
за решеткой, в темнице сырой, явно не 
станет. Бондаренко прагматик, но никак 
не безумец.

В чем же дело?
Наш мозг, чтобы пройти проверку для 

Принца, должен одновременно направить 
двум конечностям человеческого организ-
ма два импульса. Левой руке – крутить-
ся вправо, правой ноге – соответственно, 
влево. Это трудно – мозгу того, кто назы-
вается Homo Sapiens. Но белорусское госу-
дарство, во-первых, не Homo: оно абсо-
лютно бесчеловечно, чему свидетельством 
является упорный отказ ввести хотя бы 
мораторий на смертную казнь. Во-вторых, 
оно не Sapiens, ибо действует, руководству-
ясь не какими-то разумными доводами, а 
звериными инстинктами. Вот и в данном 

случае: разумным, казалось бы, выходом 
из клинчевой ситуации с Бондаренко было 
бы выпустить его на свободу, раз уж даже 
наши правозащитники не видят в нем 
политзаключенного. Но – нет. Человека 
нужно сломить, уничтожить, раздавить 
морально! И за два с половиной месяца до 
истечения срока появляется информация 
о том, что высока вероятность продления 
лишения свободы на законных, казалось 
бы, основаниях: за нарушение режима 
исправительного учреждения.

Будь у нас действенный гражданский 
контроль за системой государственного 
насилия, я был бы вынужден признать, что 
случается, когда такие основания суще-
ствуют. Но у нас гражданский контроль 
не только за пенитенциарной системой – 
вообще за государством начисто отсут-
ствует!

Мне кажется, что разные органы бело-
русской власти руководствуются разными 
импульсами, исходящими из того здания, 
которое можно назвать «головным моз-
гом» страны. МИД, как бы я ни относил-
ся к Владимиру Макею лично, искренне 
хочет максимальной интеграции Беларуси 
в Европу. Так сказать, правая нога пыта-
ется крутить влево. Но и приказа системе 
исполнения наказаний никто не отменял 
– и левая рука продолжает крутить вправо, 
завинчивая гайки по отношению к тому, 
кто находится по ту сторону решетки. И 
в данном случае это не объяснишь злой 
волей одного человека, на которого все 
привыкли всё списывать. Система объ-
ективно «заточена» под отсутствие кол-
лективной ответственности за общий 
результат: каждому приходится отвечать 
только за свой участок. Поэтому если 
теоретически у министра иностранных 
дел Владимира Макея может возникнуть 
потребность разобраться в количестве 
лиц, считающихся политзаключенными и 
пребывающих у нас по ту сторону решет-
ки, то глава департамента исполнения 
наказаний генерал-майор Сергей Дорошко 
– даже теоретически – работой МИД инте-
ресоваться не обязан. Его дела – не ино-
странные, а внутренние.

То есть правая нога крутится сама по 
себе, а левая рука – сама по себе. Это не 
Лукашенко мстит Бондаренко. Это система 
мстит Лукашенко, дурацки исполняя то, 
что считает его пожеланием.

Почему так? Наверное, потому, что он 
сам не знает, чего хочет, с какой ноги он 
встал и какой рукой собирается подкручи-
вать гайки.

Ці будзе Лукашэнка 
прадаваць 

Егіпту  
«паланэзы»? 

ВІЗІТ

Падчас візіту ў Егіпет Аляксандр Лукашэнка  
асабліва адзначыў зацікаўленасць беларускага боку  

ў развіцці супрацоўніцтва дзвюх краін у ваеннай 
сферы. Эксперты лічаць, што егіпецкі рынак  

для беларускага ваенна-прамысловага комплексу 
можа быць вельмі перспектыўным.

http://www.svaboda.org/a/27804914.html
http://www.svaboda.org/a/27804914.html
http://www.svaboda.org/a/28234344.html
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БЛІЦ ОСТРАЯ ТЕМАСУД!ЧУЛІ?

В безопасном ли месте строится 
Белорусская атомная станция?

В редакцию  «Народной 
Воли» обратился профес-
сор, доктор технических наук 
Георгий лепин и взволно-
ванно поведал, что в его руки 
попал очень важный документ 
– «Отчет о научно-исследова-
тельской работе». Появился 
он на свет еще в 1993 году, 
но доселе о сделанных в нем 
выводах белорусские власти (и 
ученые) предпочитают помал-
кивать.

В то же время Георгий 
Федорович считает, что на 
многие вопросы, связанные со 
строительством атомной стан-
ции в Островецком районе, 
нет ответов. И прежде всего на 
вопрос: в безопасном ли месте 
возводится АЭС?

Г.Лепин не знает покоя 
особенно после того, как 
получил доступ к «Отчету о 
научно-исследовательской 
работе №93/03» утвержден-
ному А.А.Михалевичем, в ту 
пору директором Института 
проблем энергетики АНБ, а 
попросту говоря «Сосен» – 
так называемого белорусского 
атомного центра.

– Когда этот документ 
оказался у меня в руках, я 
был просто потрясен тем, 
что строительство атомной 
станции ведется на совершен-
но неприемлемой площадке. У 
меня, естественно, возникла 
необходимость обсудить эту 
острейшую ситуацию с кол-
легами-ядерщиками. И вот 
тут-то произошло то, чего 
никак не мог ожидать. Я был 
уверен: факты, изложенные в 
«Отчете…», столь очевидны, 
что каждый честный человек, 
познакомившись с ними, должен 
занять единственно возмож-
ную позицию: нет строитель-
ству АЭС на этой площадке! 
Однако даже те, кто раньше 
придерживался такого мнения, 
теперь отмалчиваются.

Из «Отчета…» видно, что 
площадка, где сейчас строит-
ся Белорусская АЭС, признана 
неблагоприятной для размеще-
ния такого опасного объекта: 
«Островецкий пункт (44) пере-
секает система региональных 
разломов (Ошмянский и др.), 
проявляющих тектоническую 
активность до наших дней. 
В непосредственной близости 
от места предполагаемого 
строительства зарегистриро-
ван эпицентр землетрясения 
интенсивностью до 7 баллов. 
Размещение АЭС недопусти-
мо при наличии тектониче-
ски активных в последние 2 
млн лет разломов различного 
ранга в районах расположения 
пунктов, а тем более струк-
турных узлов пересечения 
таких разломов, что позво-
ляет отнести пункты … 44 
Островецкий … к неблагопри-
ятным для размещения АЭС», 
– зачитывает строки из доку-
мента Г.Лепин.

По его словам, в 1993 году 
работы выполнялись по зака-
зу Министерства энергетики, и 
деньги на эту научно-исследо-
вательскую работу выделялись 
немалые. Потому и количество 
участников было большим. 
Только под итоговым докумен-
том два десятка подписей.

– Исследовались 28 участ-
ков, Островецкий получил 
номер 44. После проведения 
комплекса работ все площад-
ки расставили по ранжиру. Из 
28-ми 17 были признаны «бла-
гоприятными», 5 – «условно 
благоприятными», и только 6 
попали в таблицу с определе-
нием «неблагоприятные». В их 
числе – Островецкая. Кстати, 
лишь около одной из возмож-
ных площадок для размеще-
ния АЭС было землетрясение. 
Догадайтесь, около какой? – 
задает риторический вопрос 
ученый и сам тут же отвеча-
ет: – Худшее место для строи-
тельства АЭС выбрать было 
просто невозможно.

Трясло – и не раз
Для многих является 

откровением, что в Беларуси 
случаются землетрясения. Но 
это факт! За последние полто-
ры сотни лет на территории 
современной Беларуси про-
изошло 5 серьезных землетря-
сений! Так, у нас были заре-

гистрированы землетрясения 
силой от 5 до 7 баллов по шка-
ле Рихтера в 1887, 1893, 1896, 
1908 и 1987 годах. Правда, сле-
дует уточнить, что три из них 
случились довольно далеко от 
места строительства атомной 
станции – в районах Борисова 
и Могилева.

Но самым сильным счи-
тается Гудогайское землетря-
сение, произошедшее 28 дека-
бря 1908 года. В двадцати с 
небольшим километрах от 
места строительства АЭС! Его 
сила – 7 баллов по 12-балльной 
шкале MSK-64. Для сравнения: 
колебания от землетрясения 
1986 года в горах Вранча, что 
в Румынии (которое хорошо 
помнят многие, так как на 
верхних этажах многоэтажек 
качались люстры), достигли 
Беларуси с силой 2–3 балла.

Вот как описывала 100 с 
лишним лет назад самое силь-
ное землетрясение на террито-
рии Беларуси за всю историю 
наблюдений первая белорус-
ская газета «Наша Нiва»: «Был 
слышен страшный гром (гул), 
звенели оконные стекла, созда-
валось впечатление, что пада-
ет дом, земля дрожала, живот-
ные падали на колени, недалеко 
образовался глубокий ров с вер-
сту в длину, направленный с 
северо-запада на юго-восток».

А ведь от Гудогая, в окрест-
ностях которого случилось 
землетрясение, до площадки, 
на которой строится АЭС, все-
го 25 километров…

Тогда не было сейсмогра-
фов, но по расчетам ученых 
сила толчков составляла 7 
баллов. А один из главнейших 
законов геологии гласит: если в 
каком-то месте с землей что-то 
происходило, то это наверняка 
может повториться и в буду-
щем. Подтверждением этому 
является землетрясение, слу-
чившееся в этом же районе 27 
февраля 1987 года. Согласно 
данным сейсмографов, про-
изошло оно в 10 километрах 
к востоку от Островца в лесо-
полосе у реки Лоша магниту-
дой 2. До БелАЭС всего-то 15 
километров!

– Чтобы строить атом-
ную станцию, нашли место, 
хуже которого придумать 
нельзя: мало того, что до круп-
ного города (Вильнюса) несколь-
ко десятков километров, так 
ведь рядом Национальные 
парки, да и до Нарочи рукой 
подать, – приводит новые 
доводы Лепин. – Я очень сомне-
ваюсь, что у Михалевича спра-
шивали, где АЭС возводить. 
Выбрав самый худший, самый 
опасный участок, заложили 
бомбу. Ядерную. И ждем, когда 
она взорвется. А это может 
случиться в любой момент. 
Как в той же фукусиме: трях-
нет и… Ведь всего-то 100 лет 
назад в паре десятков кило-
метров было сильное земле-
трясение. Если нам беда не 
достанется, то она может 
достаться следующим поколе-
ниям.
«В разлом не попали»

Чтобы выяснить мне-
ние тех ученых, фамилии и  
подписи которых фигурируют 
в документе, я решил связать-
ся с ними и задать конкрет-
ные вопросы: как островецкая 
площадка стала реальной для 
строительства АЭС?

Первый звонок – заслужен-
ному геологу Беларуси, лауре-
ату Государственной премии 
Георгию Илькевичу. 

– В начале 2000-х годов 
ездили по всей стране, обсле-
довали площадки под станцию. 
Островецкая была забракова-
на, и ее в числе реальных пло-
щадок для строительства АЭС 
не было. Хотя «Белгеология» 
бурила там глубокую скважину 
– до 500 метров, до кристал-
лических пород. Но в разлом не 
попали, – услышал я в ответ на 
свой вопрос.

Прошу Георгия Ивановича 
развить тему. Заслуженный 
геолог Беларуси продолжает 
вспоминать:

– Мы обследовали пло-
щадки под Шкловом, в районе 
Воложина (но так как этот 
район близок к Минску, то 
тут же была поставлена точ-

ка), в районе Красной Поляны, 
все они на ограниченной пло-
щади – 2,5 квадратного кило-
метра. Искали «тело», где 
водоупор есть хороший, водо-
ток постоянный. Самыми 
подходящими были площадки 
в районе Горок и Шклова. А 
Островецкая площадка появи-
лась позже – волевым решени-
ем. Кого – я не берусь сказать. 
Но почему МАГАТЭ согласова-
ло – не знаю. Возможно, этот 
разлом не проникает в осадоч-
ную толщу? Может, он зале-
ченный, застывший? Скорее 
всего, так.

«Считаю, 
 что все нормально»

С Илькевичем знаком и 
Валерий Губин, заведующий 
кафедрой динамической гео-
логии БГУ, доктор географиче-
ских наук, профессор. В 1993 
году заведовал сектором текто-
ники БелНИГРИ.

Валерий Николаевич уча-
ствовал в работах еще на пер-
вом этапе, до Чернобыльской 
катастрофы. По его словам, 
тогда собирались строить АЭС 
недалеко от озера Селява, что в 
Крупском районе.

– Когда планировалась 
атомная станция на Селяве, 
ленинградские специалисты 
заявили, что даже такое зем-
летрясение, как Борисовское, 
ничего страшного не представ-
ляет. Почему? По их словам, 
даже если у нас будет земле-
трясение 8 и более баллов – 
станция выдержит, – расска-
зал Губин.

Не пугает его и то, что 
рядышком с Островцом в 
начале прошлого века случи-
лось крупнейшее в Беларуси 
землетрясение:

– То, что было землетря-
сение в начале ХХ века, – это 
все мелочи. Я придерживаюсь 
мнения, что, во-первых, терри-
тория у нас в принципе спокой-
ная, во-вторых, максимальные 
землетрясения были в 7 бал-
лов, а отголоски, приходящие к 
нам из румынских Карпат, из 
района Вранча, не сильнее 4–5 
баллов.

«Могут быть другие 
факторы»

Нельзя оставить без вни-
мания точку зрения Роммы 
Айсберга – члена-корре-
спондента Национальной 
академии наук, чья фамилия 
на документе 1993 года сто-
ит третьей. Он, доктор гео-
лого-минералогических наук, 
профессор, в 1978 году полу-
чивший Государственную пре-
мию БССР за разработку тек-
тонической карты республики 
и монографию «Тектоника 
Белоруссии», солидарен с 
вышеупомянутым коллегой:

– Высокая балльность 
Гудогайского землетрясения, 
резко выделяющаяся на фоне 
всех прочих землетрясений 
на территории Беларуси, не 
должна пугать. Ведь она зави-
сит от грунтов, и сила зем-
летрясений определяется маг-
нитудой, общей мощностью 
очага. А в смысле балльности 
– в полукилометре можно най-
ти участок, где она будет 
ниже на единицу-полторы, 
а то и на две. А Гудогайское 
землетрясение к тому же было 
настолько мелкое по глубине, 
что в нескольких километрах 
практически не ощущалось. 
А строительство нынешних 
АЭС (фундаменты и тому 
подобное) рассчитано на куда 
более серьезные землетрясения. 
Уверяю вас: по части земле-
трясений все нормально будет, 
там могут быть другие фак-
торы, а с этой стороны пози-
ции достаточно надежные. И я 
не разделяю взгляды некоторых 
моих коллег, которые указыва-
ют на все эти вещи. Кстати, 
Игналинская АЭС строилась 
на месте, где плотность раз-
ломов очень большая.

Прокомментировал Ромма 
Ефимович и то, почему 
отклоненная первоначально 
Островецкая площадка в ито-
ге стала местом строительства 
Белорусской АЭС:

– Оценка меняется в зави-
симости от объема геофизи-
ческой информации. На после-
дующих этапах были более 
благоприятные моменты. На 
предпоследнем этапе были три 
площадки, примерно равноцен-
ные по геолого-геофизическим 
параметрам. А дальше выбор, 
как вы понимаете, не за нами 
был. 

– А за кем же? – интере-
суюсь.

– За верховной властью, – 
отвечает член-корреспондент. 
И добавляет: – Не нужно 
искать черную кошку в тем-
ной комнате. Поговорите с 
директором института, в 
котором я работаю, – акаде-
миком Карабановым.

«Отчеты есть,  
все обосновано»

В 1993 году Александр 
Карабанов был кандидатом 
наук, подчиненным Айсберга, 
завлабом в Институте гео-
логии, геохимии и геофизи-
ки Академии наук Беларуси. 
Теперь он академик, доктор 
геолого-минералогических 
наук, профессор, директор 
Института природопользова-
ния АН Беларуси.

Карабанов – специалист 
по четвертичной геодинамике 
(строению приповерхностных 
отложений и современным 
геологическим процессам).

– После исследования 1993 
года было еще несколько эта-
пов, этот был предваритель-
ным. Потом был основной, 
потом детальный. Когда прове-
ли дополнительные работы, все 
выяснилось, – рассказывает ака-
демик. – Тогда не было ни буре-
ния, ни сейсморазведки. В даль-
нейшем работал «Геосервис» 
(бывший Институт инженер-
ных изысканий), бурили еще 
Минприроды, несколько других 
институтов, Министерство 
энергетики. И сейсморазвед-
ку делали в больших объемах. 
Отчеты есть, все обосновано. 
В результатах я уверен! И на 
других площадках тоже можно 
было строить, но там боль-
ше неблагоприятных условий, 
особенно гидрогеологических: 
есть карстующиеся поро-
ды. Полностью запрещающих 
факторов не было нигде. В 
Островце хорошие геологиче-
ские условия.

– А как же разломы? Их 
пересечение? Землетрясение? 
Как же зона, отмеченная на 
сейсмотектонической карте 
Беларуси? – спрашиваю у про-
фессора.

– Был сделан расчет: эти 
разломы на расстоянии до 20 и 
более километров, слабые, уга-
сают на площадке до фона. А 
проект рассчитан на 8-балль-
ное землетрясение, а в Гудогае 
было 7-балльное. Когда про-
вели бурение, уточнили, что 

влияние землетрясения будет 
не выше 5–6 баллов: люстры 
будут качаться и всё, – отве-
тил Карабанов и отправил 
меня по следующему адресу 
– в Министерство природных 
ресурсов и охраны окружаю-
щей среды, где «хранятся все 
отчеты по изысканиям насчет 
строительства АЭС».

«Землетрясение –  
это временное 

событие»
Добыть эти документы 

не получилось, но удалось 
поговорить с Александром 
Михалевичем – именно его 
виза стоит на документе, кото-
рый попал в руки профессору 
Лепину.

– Раньше использовались 
данные скважин, которые в 
свое время бурили при поисках 
нефти, а тут раздобыли буро-
вую установку, которая проби-
вала скважину на километро-
вую глубину. К тому же выбор 
площадки согласовывался с 
Госатомнадзором. И за этот 
период нас посетило несколь-
ко миссий МАГАТЭ, эксперты 
международной организации 
знакомились с документами. И, 
насколько я знаю, нареканий с 
их стороны по выбору площад-
ки под строительство АЭС в 
Островецком районе не было, 
– приводит аргументы бывший 
директор «атомного институ-
та» в Соснах.

– А как же карта отклонен-
ных территорий? А пересече-
ние разломов? – интересуюсь 
у него.

– Разломы проходят 
довольно далеко. Эти работы 
проводились в Институте 
проблем энергетики. Когда гео-
логи и сейсмологи стали эту 
площадку исследовать, то 
оказалось, что разломы доста-
точно далеко проходят от нее. 
Насколько я знаю, – отвечает 
Михалевич.

– А землетрясение нику-
да ж не делось? Не «заруб-
цевалось», как разломы, – 
спрашиваю у академика АН 
Беларуси…

– Землетрясение – это вре-
менное событие: тряхнуло – и 
всё ушло. Когда будет следую-
щее, никто сказать не может, 
и будет ли оно и где оно будет, 
где будет эпицентр…

«Поднять силы  
за пределами 

Беларуси»
Я не специалист и, откро-

венно говоря, не знаю, как 
относиться к словам тех, 
чьи подписи стоят под 
«Отчетом…», который датиро-
ван далеким 1993 годом. Скажу 
только, что Георгий Лепин 
настроен скептически.

И его можно понять. Хотя 
бы потому, что белорусские и 
подчиняющиеся им ученые в 
подавляющем своем большин-
стве стараются уйти об обсуж-
дения острых проблем стро-
ительства АЭС в Островце. С 
отфутболиванием столкнулся 
и корреспондент «Народной 
Воли», когда добывал инфор-
мацию у людей, чьи подписи 
стоят под документом 1993 
года.

– Сейчас надеяться на то, 
что у нас, в условиях авто-
ритарного режима, кого-то 
можно усовестить, объяснить, 
что это опасно, – бесполез-
ная затея. Вижу возможность 
поднять силы за пределами 
Беларуси, – говорит доктор 
технических наук, профессор 
Георгий Лепин.

Олег ШЕПЕЛЮК.

К СЛОВУ

Что скажут эксперты МАГАТЭ?
Вчера в Островце начала работать миссия МАГАТЭ (так называемая миссия SEED).
До 20 января представители МАГАТЭ будут инспектировать Островецкую площадку, а 

также системы, структуры и компоненты строящейся там БелАЭС на предмет устойчиво-
сти к внешним и внутренним рискам и угрозам. В состав миссии входят ведущие мировые 
эксперты из США, Польши, Франции, Румынии, Венгрии, Турции.

Сообщается, что комплексный обзор, который проводят эксперты, оценивает, руковод-
ствовалось ли государство рекомендациями МАГАТЭ при выборе конкретной площадки 
для строительства АЭС и какие применялись критерии при выборе площадки из возмож-
ных вариантов. Эксперты смотрят, насколько площадка подготовлена к монтажу ядерной 
установки, и анализируют данные геологических исследований, чтобы оценить пригод-
ность выбранного места под строительство. 

Процесс подготовки отчета SEED-миссии в среднем занимает три–шесть месяцев. 
МИД Беларуси предполагает, что документ выйдет не раньше марта нынешнего года.

Хто вінаваты ў гібелі шасці 
жыхароў Барысава?

Каля года таму ўся Беларусь абмяркоўвала трагедыю 
ў раённым цэнтры, у выніку якой загінулі людзі.
Нагадаем, тады ў адной 

кватэры былі знойдзены 
мёртвымі двое пенсіянераў, 
а ў кватэры ніжэй – сям’я з 
двума непаўналетнімі дзецьмі. 
Прычынай смерці стала атру-
чэнне газам.

Днямі ў Барысаве 
пачаўся суд над двума 
слесарамі “Барысаўгазу” – 
Ігарам Івановым і Дзянісам 
Коўтунам. Ім выставілі 
абвінавачанне ў парушэнні 
абавязковых правілаў і нормаў 
карыстання газавым бытавым 
абсталяваннем. Маўляў, 
слесары мелі магчымасць 
знайсці няспраўнасць і 
выправіць яе.

На адным з папярэдніх 

пасяджэнняў суда быў 
заслуханы эксперт, які заявіў, 
што калонка выпрацоўвала 
вокіс вугляроду ў 30 разоў 
большы за норму, аднак, на 
яго думку, гэта не крытычнае 
перавышэнне, якое не магло 
стаць асноўнай прычынай 
гібелі людзей. Сістэма бяспекі 
калонкі, паводле яго слоў, 
была спраўная.

На судзе прысутнічаюць 
чацвёра пацярпелых – гэта 
блізкія загінуўшых. Кожны з іх 
выставіў іск на матэрыяльную 
кампенсацыю да “Мінаблгазу” 
– па 50 тысяч дэнамінаваных 
рублёў.

Ра згля д  спр а вы 
працягваецца.

ГРОМКОЕ ДЕЛО

Ульяна ЗАХАРЕНКО:
«Как вспомню  

про Юру, слезы  
из глаз сами 

 рекой текут…»
Расследование уголовного дела по факту 

насильственного исчезновения бывшего министра 
внутренних дел Беларуси Юрия Захаренко продлено до 
24 марта 2017 года. Такое известие близкие Захаренко 

недавно получили от Следственного комитета.

Как ведется это расследова-
ние, кого опрашивают, за кем 
наблюдают – никаких подробно-
стей нет. Расследование ведется 
уже 18 лет – с мая 1999 года, 
когда на улице Жуковского в 
Минске несколько неизвестных 
затолкали Захаренко в машину. 
Генерал возвращался домой и 
даже предупредил жену: «Скоро 
буду, разогревай ужин».

Вдова и две дочери Юрия 
Захаренко давно переехали в 
Германию, получили там поли-
тическое убежище. Старшему 
внуку экс-министра Кириллу 
уже 18 лет. Деда он видел, когда 
ему не было еще года…

«Народная Воля» поинте-
ресовалась, как живет мать 
Юрия Захаренко, которая 
каждый квартал получает из 
Следственного комитета уве-
домление о том, что след-
ствие по делу продлено еще на 
несколько месяцев.

«Ей уже 93 года – сами пони-
маете, возраст серьезный, – рас-
сказала «Народной Воле» пле-
мянница Ульяны Григорьевны 
Любовь Захаренко. – Слава 
Богу, сейчас не болеет, в боль-
шие морозы из дома не выходи-

ла. Я почти все время с ней. Если 
с работы чуть задержалась – 
она уже волноваться начинает. 
Слабенькая совсем стала…

Одно время мы социальных 
работников приглашали, но тол-
ку от них никакого. Придут, как 
куклы, посидят, посмотрят и 
пойдут. Поэтому я решила сама 
за Ульяной Григорьевной ухажи-
вать. Так и мне, и ей спокойнее.

Каждые выходные из 
Германии нам звонят Леночка 
и Ольга Григорьевна. Ульяна 
Григорьевна очень ждет их звон-
ков. Обсуждают по телефону 
все подряд – здоровье, погоду, 
детей. В начале января у Юрия 
Захаренко был день рождения, 
конечно, мы много о нем гово-
рили. Но при Ульяне Григорьевне 
стараемся лишний раз эту тему 
не поднимать, чтобы сильно не 
волновать и не тревожить ее...»

Сама Ульяна Григорьевна 
говорит, что у нее в жизни все 
хорошо. 

«Живу под наблюдением, ни 
на что не жалуюсь, – сказала 
она «Народной Воле». – Только 
вот как вспомню про Юру, слезы 
из глаз сами рекой текут…»

Марина КОКТЫШ.

Досье «Народной Воли»
Бывший министр внутренних дел Беларуси Юрий Захаренко 

был насильственно похищен 7 мая 1999 года по дороге домой.
В книге “Хроника государственной подлости”, где собраны 

многие материалы по делу о похищении Захаренко, написано: 
“Предположительно в нападении на Захаренко участвовали 
около шести человек. Нападавшие действовали быстро и стре-
мительно. Трое человек скрутили Ю.Захаренко и затолкали в 
автомобиль марки “Жигули”. При этом многие свидетели отме-
чают, что Захаренко успел криком позвать на помощь. 
Автомобиль вместе с Захаренко поехал на большой скорости 
по пешеходной дорожке в направлении улицы Жуковского. Трое 
человек, которые заталкивали Захаренко в автомобиль, напра-
вились в сторону детсада...”

Бывший начальник криминальной милиции генерал-майор 
Николай Лопатик в своем рапорте на имя тогдашнего министра 
внутренних дел В.Наумова указал предполагаемое место захоро-
нения Захаренко — “спецучасток последних могил на Северном 
кладбище”.
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(Заканчэнне.  
Пачатак на 1-й стар.)

– Мы загартаваныя! (Смяецца.) 
Тым больш наперадзе яшчэ сустрэчы 
з чытачамі.

– А калі, між іншым, плануецца 
выхад другой часткі “Айчыны”?

– Тэкст ужо гатовы, цяпер справа 
за мастаком. Частка малюнкаў 
зроблена, але другая кніга будзе 
прысвечана ХІХ і ХХ стагоддзям, і 
там будзе непазбежна мяняцца 
стылістыка. Але, на мой погляд, 
і ў другой частцы кнігі павінны 
быць маляваныя ілюстрацыі – каб 
вытрымаць агульную стылістыку.

– Паведамлялася, што за тры 
дні вашу з Татарнікавым кніжку 
замовілі больш за 1000 чалавек, у 

тым ліку з бразіліі, ЗША, Канады, 
Галандыі, Турцыі.

– Я думаю, замаўлялі тыя людзі, у 
якіх ёсць Айчына, хоць яны і далёка 
ад яе знаходзяцца.

– Вы самі чакалі, што будзе такі 
поспех? Кніга толькі выйшла – і 
адразу шалёны ажыятаж…

– Мая кніга “Адкуль наш род” 
ужо даўно стала рарытэтам, было 
шмат пытанняў, дзе яе знайсці, мне 
пісалі абсалютна невядомыя людзі, 
якія хацелі яе замовіць. Я нічым не 
мог адказаць на гэтыя заяўкі апроч 
выдання новай кнігі. Нарэшце, яна 
з’явілася. Думаю, наша грамадства 
цяпер знаходзіцца ў такім стане, калі 
літаратура такога кшталту вельмі 
запатрабаваная...

РЭДКІ ВЫПАДАК

Як Уладзімір Арлоў і Павел Татарнікаў  
чатыры гадзіны  

давалі аўтографы

НЕ ПРАПУСЦІЦЕ!

Кніга для кожнай беларускай сям’і
ДЗЯКУЙ!

Карыстаючыся выпад-
кам, Уладзімір Арлоў і Павел 
Татарнікаў выказваюць падзя-
ку за выдатную працу рэдакта-
ру “Айчыны” Зміцеру Санько, 
дызайнеру і мастацкаму рэдак-
тару Віталю Катовічу, карэктару 
Марыі Кавальчук і малодшаму 
рэдактару Уладзі бурымскай. І, 
вядома, фундатару выдання кнігі 
Паўлу бераговічу.

Аўтограф-сесіі пісьменніка 
Уладзіміра Арлова і мастака Паўла 
Татарнікава, якія прэзентуюць кнігу 
“Айчына. Маляўнічая гісторыя”, адбу-
дуцца ў Мінску сёння, 17 студзеня, з 17 
да 20 гадзін, у памяшканні курсаў “Мова 
нанова” (гандлёвы цэнтр “Цівалі”, вул.
Прытыцкага, 29, 3-і паверх, аўдыторыя 
366), а таксама ў пятніцу, 20 студзеня, 

па тым самым адрасе з 18 да 20 гадзін. 
Аўтограф-сесія ў кнігарні 

“Акадэмкніга” – у чацвер 19 студзеня з 
17 да 20 гадзін. 

17 і 19 студзеня ў аўтограф-сесіях 
удзельнічае таксама фундатар выдання 
Павел Бераговіч.

Кошт кнігі – 45 рублёў.
Марына КОКТЫШ.

Чарговыя мясцовыя выбары павінны адбыцца не пазней 20 лютага 2018 года.  
Калі карэкціраваць Выбарчы кодэкс, то гэта, вядома, трэба зрабіць загадзя.

Ці ідзе адпаведная праца  
ў гэтым накірунку?

Леанід ЦУПРЫК,
старшыня Пастаяннай камісіі 
па дзяржаўным будаўніцтве, 

мясцовым самакіраванні і 
рэгламенце Палаты 

прадстаўнікоў 
Нацыянальнага сходу:

«Няхай бы АБСЕ 
парэкамендавала 

ЗША…»
– Праца па ўдасканаленні выбарчага заканадаўства 

вядзецца пастаянна. Удакладніць, што адбываецца на 
дадзеным этапе, я параіў бы ў Цэнтральнай выбарчай 
камісіі, якая мае права заканадаўчых ініцыятыў.

Пакуль у нашу камісію ніякіх законапраектаў з наго-
ды выбарчага заканадаўства не паступала. Мы цяпер 
вывучаем тыя прапановы, якія ішлі па лініі БДІПЧ 
АБСЕ. Як вядома, у снежні мінулага года дэлега-
цыя Бюро на чале з віцэ-прэзідэнтам Парламенцкай 
Асамблеі АБСЕ Кентам Харстэдам наведала Беларусь. 
Яны сустракаліся з Аляксандрам Лукашэнкам, міністрам 
замежных спраў Уладзімірам Макеем, кіраўніком ЦВК 
Лідзіяй Ярмошынай, была сустрэча і ў парламенце, у 
нашай камісіі. Як вядома, АБСЕ па-ранейшаму рэкамен-
дуе Беларусі ўдасканальваць выбарчае заканадаўства. 
Дык вось падчас сустрэчы я задаў пытанне, а як  
разумець з пункту гледжання дэмакратыі тое, што ў 
ЗША больш за палову грамадзян былі супраць абрання 
Трампа прэзідэнтам, а ён тым не менш абраны!  Адказ 
я атрымаў даволі цікавы. Маўляў, вы ж разумееце, што 
няма дасканалага заканадаўства ў свеце. Калі так, то з 
гэтага і трэба зыходзіць –  у першую чаргу з інтарэсаў 
сваёй краіны, сваіх грамадзян.

– Вы лічыце, што на сёння ў наш Выбарчы кодэкс 
змены ўносіць не трэба?

– Я гэтага не казаў. Я лічу, што трэба ўсё ўважліва 
вывучыць, удумацца і рабіць толькі тое, што пойдзе на 
карысць нашай краіне і яе грамадзянам.

Лідзія ЯРМОШЫНА, старшыня Цэнтральнай выбарчай камісіі:

«Працуе пазаведамасная  
экспертная група»

Анатоль ЛЯБЕДЗЬКА,
старшыня Аб’яднанай грамадзянскай партыі:

«Нашы напрацоўкі будзе адстойваць Ганна Канапацкая…»

– Праца, вядома, ідзе. Мы будзем не про-
ста прапаноўваць змены ў заканадаўства, 
а змены ў адпаведнасці з рэкамендацыямі 
АБСЕ. 

Зараз пры Цэнтральнай выбарчай камісіі 
працуе пазаведамасная экспертная група, 
якая да 1 лютага прадставіць свае прапано-
вы кіраўніку дзяржавы. І далей усё залежыць 
ад таго, якія прапановы будуць прыняты. Як 
толькі будзе дадзена адабрэнне ажыццявіць 
прапановы ў канкрэтныя заканадаўчыя 
нормы, мы тут жа ўсё хутка зробім. Але 
ўсё залежыць ад волі суб’екта заканадаўчай 
ініцыятывы, то бок ад кіраўніка дзяржавы.

– І што прапаноўваецца?
– Гэта пакуль канфідэнцыйная 

інфармацыя, яна з’яўляецца службовай. 
Толькі тады, калі мы атрымаем адабрэнне па 
канкрэтных прапановах, тады і можна будзе 
пра гэта гаварыць. Але магу сказаць, што тыя 
пастановы Цэнтральнай выбарчай камісіі, 
якія прымаліся да парламенцкіх выбараў, 
гэта значыць насілі форму рэкамендацый, 
будуць прапаноўвацца як заканадаўчыя нор-
мы. А гэта адкрытае, галоснае, канкурэнтнае 
фарміраванне выбарчых камісій, гэта падлік 
галасоў у межах бачнасці, гэта інфармаванне 
насельніцтва. Усё тое, што мы прапаноўвалі 
як пастановы ЦВК, будзе адназначна рэка-
мендавана для ўнясення ў заканадаўства. 
Плюс прапрацоўка тых дадатковых прапаноў, 
якія ёсць у рэкамендацыях АБСЕ.

– Перад парламенцкімі выбарамі 
фарміраванне ўчастковых камісій быц-
цам бы праходзіла па новых правілах, 
але прадстаўнікі апазіцыі па-ранейшаму 
сцвярджаюць, што камісіі фарміруюцца 

так, каб туды не патрапілі «выпадковыя» 
людзі. Ці будуць унесены такія змены ў 
заканадаўства, якія дазволяць усім кан-
дыдатам мець сваіх прадстаўнікоў ва 
ўчастковых камісіях?

– Адзінае, што мы будзем прапаноўваць 
і што сапраўды можна зрабіць, – каб кожны 
кандыдат у дэпутаты і адпаведна кандыдат 
у прэзідэнты меў права прызначыць свай-
го прадстаўніка з правам дарадчага гола-
су ў акруговыя тэрытарыяльныя выбарчыя 
камісіі.

– Але прэтэнзіі ад дэмакратычных 
сіл гучаць менавіта з нагоды складу 
ўчастковых камісій.

– Па ўчастковых наўрад ці будзем 
прапаноўваць змены. Баюся, што да гэтага 
мы яшчэ не гатовы.

– Што вы маеце на ўвазе?
– Мы не гатовы прыняць гэтую норму 

– уключэнне прадстаўнікоў усіх кандыдатаў 
у склады ўчастковых выбаркамаў. Тым 
больш што там гэтую ролю выконваюць 
назіральнікі і давераныя асобы. І потым, а 
якія ў іх будуць паўнамоцтвы? Участковая 
выбарчая камісія лічыць галасы, а калі сябра 
камісіі з правам дарадчага голасу, то ён не 
мае права ажыццяўляць падобныя дзеянні.

– Але ж гаворка ідзе пра тое, каб 
прадстаўнікі апазіцыі змаглі стаць 
менавіта паўнадзейнымі членамі камісій?

– Камісіі фарміруюцца да рэгістрацыі 
кандыдатаў, ніхто не ведае, хто будзе 
ўдзельнічаць у выбарах і такім чынам чыіх 
прадстаўнікоў уключаць у выбаркамы.

– А нельга зрабіць так: спачат-
ку рэгіструюцца кандыдаты, а потым  

прызначаюцца тыя, хто будзе лічыць гала-
сы выбаршчыкаў?

–  У камісій ёсць і іншая праца, якая 
пачынаецца да рэгістрацыі кандыдатаў, 
перадвыбарны перыяд кароткі, усяго 
тры месяцы. Камісія працуе над спісамі 
выбаршчыкаў, у гэты час ідзе збор подпісаў 
за кандыдатаў...

– А хто ўвайшоў у склад пазаведа-
маснай экспертнай групы? Ці ёсць у ёй 
прадстаўнікі апазіцыі, напрыклад, з ліку 
тых, хто ў снежні таксама сустракаўся з 
дэлегацыяй бДІПЧ АбСе?

– Гэта пазаведамасная група, туды 
ўвайшлі прадстаўнікі менавіта ведамстваў, 
якія працавалі з АБСЕ і вядуць розныя 
напрамкі. Гэта супрацоўнікі Міністэрства 
інфармацыі, Міністэрства замежных спраў, 
Міністэрства юстыцыі і г.д.

– У АГП гавораць, што дэпутат Ганна 
Канапацкая падала на ваша імя заяву, каб 
увайсці ў склад гэтай групы.

– Да мяне пакуль такая заява не паступа-
ла. Але Канапацкая і не можа падаваць такую 
заяву асабіста ад сябе. У склад эксперт- 
най групы ўваходзяць прадстаўнікі парла-
мента. Ад Палаты прадстаўнікоў – гэта дэпу-
тат Шаўцоў, дэпутат Філіповіч і начальнік 
юраддзела Арлова. Канапацкая павінна 
звяртацца не да мяне, а да спікера ніжняй 
палаты парламента з просьбай перагледзець 
дадзены спіс і ўключыць яе ў яго склад...

Я даўно чую, што Лябедзька падрыхтаваў 
нейкія прапановы аб змяненні выбарча-
га заканадаўства, яшчэ нехта. Але пакуль 
нічога ў Цэнтральную выбарчую камісію 
афіцыйна не паступала.

– Яшчэ ў лістападзе разам з дэпутатам 
Палаты прадстаўнікоў Ганнай Канапацкай 
мы арганізавалі “круглы стол”, на якім была 
створана рабочая група па выпрацоўцы 
змяненняў у выбарчае заканадаўства. У 
групу ўвайшлі прадстаўнікі літаральна 
ўсіх жывых дэмакратычных партый 
і рухаў – АГП, руху “За свабоду”, Партыі 
БНФ, партыі “Справядлівы свет”, БСДП 
(Грамада), аргкамітэтаў па стварэнні партыі 
“Беларуская Хрысціянская Дэмакратыя”, 
Беларускай партыі працоўных, жано-
чай партыі “Надзея”, нават ёсць прадстаўнік 

кампаніі “Гавары праўду!”. Таксама ў склад-
зе рабочай групы эксперты-юрысты Сяргей 
Альфер, былы суддзя Канстытуцыйнага суда 
Міхаіл Пастухоў і іншыя. Каардынуе гэтую 
працу намеснік старшыні АГП і дэ-факта 
памочнік дэпутата Палаты прадстаўнікоў 
Ганны Канапацкай Антаніна Кавалёва.

17 студзеня адбудзецца першае пасяд-
жэнне працоўнай групы. Стратэгія намі 
прынята такая: канцэнтрацыя не на ўсіх 32 
рэкамендацыях БДІПЧ АБСЕ, а толькі на 
трох галоўных. Першае – гэта фарміраванне 
выбарчых камісій, і тут галоўнае, каб ва 

ўсіх удзельнікаў выбарчай кампаніі было 
права накіроўваць свайго прадстаўніка 
ва ўчастковыя камісіі. Другое – гэта 
датэрміновае галасаванне. Падыходаў у нас 
некалькі: ад радыкальнага – ліквідаваць 
наогул такую форму галасавання -- да 
больш мяккага – жорстка рэгламентаваць, 
хто і па якіх абставінах можа галасаваць 
датэрмінова. І нарэшце трэцяя папраўка, 
якая павінна з’явіцца ў Выбарчым кодэксе, 
тычыцца падліку галасоў, яго празрыстасці. 
Не толькі члены камісіі, але і наглядальнікі 
павінны мець магчымасць бачыць вынікі 

галасавання, а для гэтага трэба агучваць 
прозвішча пераможцы і паказваць прысут-
ным кожны бюлетэнь.

Сёння нашы прапановы будуць узгодне-
ны і канчаткова зафіксаваны, і будзе наказ 
Ганне Канапацкай прасоўваць іх падчас раз-
гляду ў парламенце змяненняў і дапаўненняў 
у Выбарчы кодэкс. Значыць, нашы 
напрацоўкі Ганна Канапацкая будзе адстой-
ваць на пасяджэнні Палаты прадстаўнікоў 
пры разглядзе гэтага пытання.

Марыя ЭЙСМАНТ.

У Рыгора Барадуліна 
нарадзіўся праўнук

Паэт усё жыццё хацеў, каб у сям’і быў хлопчык.

«Добрая навіна: у Рыгора 
Барадуліна нарадзіўся праўнук, 
– напісаў на сваёй старонцы 
ў “фэйсбуку” журналіст 
Сяргей Шапран. – Бацькі – 
Дамініка і Аляксей – назвалі 
хлопчыка Раманам. Жонка 
паэта Валянціна Міхайлаўна 

кажа, што пачуваецца дужа 
шчаслівай і шкадуе толькі аб 
адным – што гэтага дня не 
дачакаўся Барадулін, які ўсё 
жыццё хацеў, каб у сям’і быў 
хлопчык, але нараджаліся 
адны дзяўчынкі – дачка Ілона, 
унучка Дамініка”.

ІНІЦЫЯТЫВА

Прафсаюзы супраць…
Прафсаюз работнікаў радыёэлектроннай 

прамысловасці (РЭП) пачынае збор подпісаў  
за адмену “дэкрэта аб дармаедах”.

Як паведаміў “Народнай 
Волі” лідар прафсаюза РЭП 
Генадзь Фядыніч, збор будзе 
праходзіць і “ўжывую”, і ў элек-
тронным варыянце. Подпісы 
затым будуць перададзены ў 
Адміністрацыю прэзідэнта і 

ва ўрад. Паралельна са збо-
рам подпісаў людзей папро-
сяць адказаць на пытанне, 
ці згодны яны ўзяць удзел у 
мітынгу, калі не будуць пачу-
ты ўладамі і дэкрэт не адме-
няць.

СТАЛА ВЯДОМА

Чарльз Кушнер 
пабудуе 

мемарыяльную 
сцяну ў Навагрудку

З абраннем Дональда Трампа пра 
беларускі Навагрудак хутка даведаец-
ца ўся Амерыка. Яго сват Чарльз Кушнер 
мае беларускія карані. А ад дырэктара 
“Музея яўрэйскага супраціўлення” Тамары 
Вяршыцкай стала вядома, што Фонд 
Кушнераў выдзяляе да 60 тысяч долараў на 
ўзвядзенне мемарыяльнай сцяны на месцы 
яўрэйскага гета ў Навагрудку.

КАДРЫ

Натуральны адбор
Два-тры тыдні спатрэбіцца 

Беларускай федэрацыі футбола, 
 каб вызначыцца з кандыдатурай 

галоўнага трэнера зборнай.
Паводле слоў старшыні федэрацыі 

Сяргея Румаса, на сёння ёсць 5–6 рэаль-
ных кандыдатаў, а ў якасці задачы новаму 
настаўніку зборнай “будзе ставіцца дася-
гальная задача – выхад беларускай каманды ў 
фінальную групу на Еўра-2020”.

ПАЗІЦЫЯ 

Актывісты Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі 
скардзяцца ў ААН…

Так, 25 чэрвеня 2014 года група 
сябраў Аб’яднанай грамадзянскай 
партыі з мэтай падтрымкі ў грамад-
стве каштоўнасцяў, звязаных з неза-
лежнасцю і суверэнітэтам Беларусі, 
вырашылі правесці ў найбольш люд-
ных месцах Гомеля 11 пікетаў. Але 
Гомельскі гарвыканкам забараніў 
правядзенне ўказаных мірных сходаў, 
пасля чаго актывісты звярнуліся ў 
суд, які, вядома, фармальна падышоў 
да разгляду іх іскаў. Пасля гэтага 
актывісты АГП падалі калектыўную 
скаргу ў Камітэт ААН па правах чала-
века аб парушэнні права на мірны 
сход і як следства на выказванне свай-
го меркавання.

26 лістапада 2015 года члены 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі 
Уладзімір Кацора і Уладзімір 
Няпомняшчых таксама планавалі 
арганізаваць у Гомелі пікет. Улады 
адмовілі ім. Выкарыстаўшы ўсе 
ўнутраныя сродкі прававой абароны, 
актывісты падалі скаргу ў Камітэт 
ААН па правах чалавека аб парушэнні 
права на мірны сход і як следства 
на выказванне свайго меркавання. 
Скарга зарэгістравана ў КПЧ ААН 23 
лістапада 2016 года.

12 лютага, 14 кастрычніка 2014 
года і 30 студзеня 2015 года актывіст 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі 
(АГП) Эдуард Нелюбовіч 

планаваў арганізаваць у Гомелі 
пікет, вулічнае шэсце і флэш-моб 
адпаведна. Ён хацеў звярнуць увагу 
грамадскасці на татальныя забароны 
чыноўнікамі правядзення масавых 
мерапрыемстваў, прыцягнуць увагу 
гараджан да інфармацыі аб падтрым-
цы Расіяй сепаратызму ва Украіне. 
Скарыстацца законным правам на 
правядзенне сходаў яму ўлады не 
дазволілі. Затое ў КПЧ ААН скаргу 
прынялі.

Вымушаны быў звярнуцца ў ААН 
і лідар партыі Анатоль лябедзька. 
І яго скарга зарэгістравана ў КПЧ 
ААН.

Адгукнулася міжнародная 
арганізацыя і на калектыўную 
скаргу Наталлі Шчукінай, 
Уладзіміра Кацоры, Андрэя 
Толчына, Кацярыны Толчынай 
і Васіля Палякова. Як і на зва-
рот Алы Раманчык, якая хацела 
арганізаваць у Гомелі вулічнае шэс-
це ў сувязі з эканамічным крызісам 
у краіне. Гомельскі гарвыканкам 
забараніў правядзенне мірнага сходу.

Як вядома, усе скаргі, 
зарэгістраваныя ў КПЧ ААН, 
накіроўваюцца ўрадам для разгляду. 
На жаль, у Беларусі рэкамендацыі 
высокай міжнароднай арганізацыі 
ігнаруюцца.

Кастусь МАРАЧКІН.

В МИРЕ

Байден призывает  
противостоять России

Вице-президент США Джозеф Байден в ходе визита 
в Украину призвал мировое сообщество объединиться 
в противостоянии агрессивным действиям российских 
властей.

«Россия продолжает разнообразные попытки подо-
рвать ваши достижения, вашу безопасность и терри-
ториальную целостность. Продолжаются пропагандист-
ские атаки, попытки дестабилизировать вашу экономику. 
Украина, как любая страна Европы, имеет право выби-
рать свой собственный путь. Однако Россия отрицает 
этот выбор», – сказал покидающий свой пост вице-пре-
зидент США на брифинге в Киеве.

По словам Байдена, санкции в отношении России 
должны сохраняться до тех пор, пока Москва полностью 
не выполнит свои обязательства по Минским договорен-
ностям.

У восьми миллиардеров больше 
денег, чем у 3,6 млрд бедняков

Состояние восьми богатейших людей мира примерно 
равняется состоянию 3,6 млрд человек, составляющих 
беднейшую половину планеты, подсчитали в благотвори-
тельной организации Oxfam.

Какие страны и почему нравятся 
немцам

Наибольшие симпатии жители Германии испытывают 
к Швеции, отпуск предпочитают проводить в Испании, а 
если эмигрировать, то выбирают Австрию. Такие данные 
сообщает DW по результатам нового соцопроса.



 «На працягу апошніх 25 гадоў 
ты была не проста маёй жонкай і 
маці маіх дзяцей. Ты заставалася 
маім лепшым сябрам», – гэтыя 
словы Барак Абама сказаў у  
развітальнай прамове на адрас 
Мішэль.

Чытаў неяк, што ў маладосці 
Барак Абама меў манеру 
раскідваць па хаце брудныя 
майкі ды шкарпэткі. Жонка, 
задзяўбаўшыся з гэтай нагоды 
(і, баюся, не толькі з гэтай), 
здаралася, не размаўляла з 
мужам, а пісала яму запіскі. А 
Барак, чытаючы іх, крыўдаваў: я, 
маўляў, думаю пра тое, як свет 
палепшыць, а ты да мяне сунеш-
ся з нейкімі шкарпэткамі!

Не ведаю, як вам, шаноўныя 
чытачы, а мне падабаецца гэткі 
тып людзей.

Але тады гэта быў малады 
юрыст. Стаўшы прэзідэнтам 
і маючы для гэтага пэўныя 
магчымасці, не дужа, па праўдзе 
кажучы, ён свет палепшыў. Але 
ж, дзякуй Богу, і не надта згадзіў. 
Дый наогул не згадзіў, па праўдзе, 
а многае і зрабіў.

Баюся, што пры Дональдзе 
Трампе давядзецца яшчэ не раз 
згадваць Абаму добрым словам.

«Мы не можам адмовіцца 

ад барацьбы за дэмакратыю, 
правы чалавека, правы жан-
чын і ЛГБТ ва ўсім свеце. Якімі 
б недасканалымі ні былі нашы 
намаганні – гэтак мы абараня-
ем Амерыку. Змаганне супраць 
экстрэмізму, ксенафобіі, 
міжканфесійнай варожасці і 
шавінізму – вельмі блізкае да зма-
гання супраць аўтарытарызму і 
агрэсіі. Калі ў свеце скарачаюцца 
свабоды і парушаецца перавага 
закону, дык узрастае небяспе-
ка вайны паміж дзяржавамі» (з 
развітальнай прамовы Б.Абамы).

І – асабліва ўлічваючы, хто 
прыйшоў на змену, – вельмі 
шкада, што ён сыходзіць.

Гэта, канешне, асобная тэма. 
Аднак нездарма ж Абама і на 
апошняй у сваім прэзідэнцтве 
прэс-канферэнцыі, і ў гэтай 
прамове столькі казаў пра 
амерыканскія каштоўнасці 
і важнасць іх захоўвання: гэта 
значыць ён адчувае небяспеку. 
Нездарма ж пуцінцы дапамагалі 
Трампу (наколькі гэта 
паўплывала на вынік выбараў, 
невядома, але сам факт шмат пра 
што сведчыць). 

Расійскі аналітык Уладзімір 
Абарынаў, які жыве ў Нью-
Ёрку, разважаючы пра сістэму 

стрымак і супрацьваг, якая 
ў кожным выпадку не дасць 
Трампу «адбіцца ад рук», 
выказвае хваляванне: «Насамрэч 
эфектыўнасць сістэмы падзелу 
ўлад – гэта вынік канвенцыі. А 
Дональд Трамп – парушальнік 
канвенцый. Праз чатыры гады 

амерыканцы могуць проста не 
пазнаць сваю краіну». 

Не, я не думаю, што Трамп 
кінецца ў абдымкі да Пуціна. Але 
ў тым, што правам і свабодам 
чалавека (і ў саміх ЗША, і тым 
больш па ўсім свеце) Трампава 
адміністрацыя будзе надаваць 

значна менш увагі, сумненняў 
амаль няма.

І мы ўжо бачым, што 
еўрапейскія палітыкі заклікаюць 
Трампа не праяўляць мяккасці да 
Расіі, не пакідаць па-за пільнай 
увагай Украіну…

З Абамам было наадварот: 

ён падштурхоўваў еўрапейскіх 
лідараў да больш рашучых 
дзеянняў.

Шчасліва, пан Абама! Good 
luck!

Вадзім КАЗНАЧЭЕЎ – 
спецыяльна  

для “Народнай Волі”.
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МУДРЫЕ МЫСЛИ

ВЗГЛЯД С ЗАПАДА

ПРАПАНОВА

КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ З НАГОДЫ

Пакараюць за тое,  
што выводзіў з запою

Доктар аднаго з мінскіх медцэнтраў падпольна выводзіў 
людзей з запою, прыязджаючы да іх дамоў. Супраць яго 
ўзбуджана крымінальная справа.

Пахмелле раніцай – як кара,
Я гэта знаю па сабе.
Душа (над ёю вісне хмара)
І цела (гэткая ж ахвяра)
Паміж сабою ў барацьбе.
Душа звяртаецца да цела,
Папрокі сыплюцца, як град:
– Чаму нажрацца закарцела,
Заліць у глотку гэты яд? 
У выніку занылі ныркі,
А печань зноў адчула боль:
Яе, няшчасную, на дзіркі
Пабіў пракляты алкаголь.
Нібы стары калгасны трактар,
“Матор” зачмыхаў і зароў,
Затым, як звар’яцеўшы, 

раптам
Пачаў ганяць па жылах кроў.
Жахлівыя – 

прызнацца сорам! –
Рабілі выбрыкі глузды.
Гаспадара псіхічна хворым
Ледзь не прызналі ўсе тады.
Ну і язык, само сабою,
Пасмакаваўшы грамаў сто,
Пачаў даваць адразу збоі –
Плявузгаць людзям абы-што.
-- Пакінуць я цябе хацела
І ўжо на выхадзе была… –
Вось так душа ўшчувае цела,
Як тое цела – з “пахмяла”.
А цела не маўчыць таксама
І агрызаецца парой:
– Дык гэта ж ты вяла 

да крамы,
Калі паганым быў настрой!
З нагоды нейкае смылела,
Маркоцілася ты, душа, –
З насмешкай папракае цела, –
Дык на сябе зірні спярша…
Ну, словам, 

між душой і плоццю
З пахмелля гэтакі раздрай,
Што гаспадар – 

як сучка ў плоце,
Хоць ты кладзіся й памірай.

Тым больш ён зведвае пакуту,
Як заліваў сабе ў гарляк
“Чарніла” – існую атруту,
А не гарэлку ці каньяк.
Крыху лягчэй бывае ўранку
Трываць, глядзець 

на белы свет,
Калі налье гарэлкі шклянку
Сяброўка, цешча ці сусед.
А што, калі запой на тыдзень?
Яго не вылечыш як бач,
І шклянка “лекаў” не падыдзе.
Тут дапаможа толькі ўрач.
Не ўсе агораюць дарогу
Да паліклінік ці бальніц.
Зашыўшыся ў сваю бярлогу,
Ляжаць яны, як трупы, ніц.
Інтэлігентны хтось не хоча
Выносіць з хаты перагар,
Не хоча, каб чужыя вочы
Убачылі азызлы твар.
У гэткім разе будзе лепей,
Калі да хворага дамоў
Са шпрыцам завітае лекар
І “выпусціць дурную кроў”.
Аднак такога Айбаліта
З аддзела строгія дзядзькі
Скруцілі, як таго бандыта,
На рукі ўздзелі кайданкі.
Патрапіць, мусібыць, за краты
За псіхатропы доктар той: 
Тых, хто каторы 

дзень паддаты,
Лячыў падпольна наркатой.
Наш справядлівы суд, 

магчыма,
Яму “па поўнай” упячэ.
А будзе там суддзёй жанчына,
Дык звыш таго дадасць яшчэ.

* * *
Калі б судзіў 

прысяжных тузін,
Дзе пераважна мужыкі,
Не рваў бы ён, як грэлку Тузік,
А даў бы ўмоўна год які…

Годна ўвекавечым памяць 
слынных сыноў Беларусі!

Дарагая рэдакцыя газеты “Народная 
Воля”!

З задавальненнем прачытаў у газеце 
паведамленне аб тым, што аргкамітэт 
па стварэнні партыі “Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя” пачаў 
збор подпісаў за перайменаванне пра-
спекта Дзяржынскага ў Мінску ў пра-
спект Адама Станкевіча – беларускага 
каталіцкага святара, літаратуразнаўцы, 
пісьменніка, дзеяча беларуска-
га Адраджэння 1920–1930 гадоў. Без 
ваганняў далучаюся да гэтай вялікай 
слушнай прапановы. Лічу, што імя 
Адама Станкевіча павінна быць годна 
ўвекавечана. Праспект Дзяржынскага 
цалкам падыходзіць для такога перайме-
навання. Бо дакуль жа мы будзем шана-
ваць імёны Дзяржынскага, Свярдлова, 
Кнорына, Мяснікова і ім падобных? Што 
ўжо тут казаць пра Леніна–Энгельса–
Маркса?

Набліжаецца 950-годдзе наша-
га слаўнага горада. Адным з першых 
князёў Мінскага княства быў Глеб 
Усяслававіч. Вядомы ён і пад імем 
Глеба Менскага. Прапаную пераймена-
ваць вуліцу Мяснікова ў вуліцу Глеба 
Менскага.

І яшчэ некалькі прапаноў. Вуліцы 
Маркса вярнуць назву Падгорная, вуліцы 
Энгельса – Петрапаўлаўская, вуліцы 
Камсамольскай – Феліцыянаўская. 
Вуліцу Леніна перайменаваць у вуліцу 
Адама Міцкевіча, вуліцу Кнорына – у 
вуліцу Князя Рагвалода, вуліцу Калініна 
– у вуліцу Князёўны Рагнеды, вуліцу 
Ландара – у вуліцу Сафіі Слуцкай, вуліцу 
Лібкнехта – у вуліцу Генадзя Карпенкі, 
вуліцу Куйбышава – у вуліцу Міхала 
Клеафаса Агінскага, вуліцу Суворава – 
у вуліцу Андрэя Тадэвуша Касцюшкі, 
вуліцу Панамарэнкі – у вуліцу Ларысы 
Геніюш, Кастрычніцкую плошчу – у 

плошчу Кастуся Каліноўскага, вуліцу 
Чырвонаармейскую – у вуліцу Яўгеніі 
Янішчыц, вуліцу Фрунзе – у вуліцу 
Шпітальную, вуліцу Розы Люксембург 
– у вуліцу Валянціны Мінскай. Вуліцу 
Свярдлова разам з Маякоўскага перай-
менаваць у праспект Незалежнасці. 
Сучаснаму праспекту Незалежнасці 
вярнуць імя Францішка Скарыны. Гэта 
будзе дарэчы і да юбілею нашай сталіцы, 
і да 500-годдзя з дня выдання першай 
кнігі Бібліі на роднай мове.

На гэтым, бадай, і закончу. Шчыра 
жадаю Вам, дарагія сябры, моцнага 
здароўя, шчасця, дабрабыту, поспехаў 
у вашай нястомнай працы на карысць 
роднай Беларусі, Божай дапамогі ў 
добрых справах!

Ваш пастаянны чытач (з 1996 года) і 
верны сябра –

Сяргей ГЕРАСІМЧЫК.
Мінск.

ВАЧЫМА МАСТАКА
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Днямі Міністэрства адукацыі агучыла 
змены, якія плануецца ўнесці ў новую 
рэдакцыю Кодэкса аб адукацыі. Калі 
папраўкі ў Кодэкс будуць прынятыя, то ісці 
ў першы клас дзецям можна будзе з 5 

гадоў. Павялічыцца напаўняльнасць 
школьных класаў да 30 вучняў, а таксама 
ў суботу будуць праводзіцца факультатывы 
для вучняў не толькі 9–11-х, але і 5–8-х 
класаў.

ПИСЬМО В РЕДАКЦИЮ

Обидели  
заслуженных людей

В одно время при ЖЭС-72 
Советского района г.Минска 
был организован Совет вете-
ранов. Им отвели неболь-
шое помещение. Прежние 
постояльцы оставили эти 
комнаты в плачевном состо-
янии. Пришлось привести 
помещение в надлежащий 
вид. Создали что-то вроде 
клуба по интересам, в основ-
ном из женщин-рукодельниц. 
Руководителем этого коллек-
тива стала Лидия Ивановна 
Паркулевич. Сюда стали при-
ходить женщины, прожива-
ющие не только в Советском 
районе, но и в других районах 
столицы.

Помещение оформили кар-
тинами, поделками, выполнен-
ными руками членов клуба. 
Они проводили мастер-классы 
по разным видам творчества, 
обменивались журналами, 
книгами, поздравляли име-
нинников.

Надо сказать, что члены 
этого коллектива в основном 
пенсионного и предпенсион-
ного возраста. Для них, уже 
вырастивших детей, внуков, 
очень важно общение, воз-
можность показать и оценить 
поделки, сделанные свои-
ми руками. Совет ветеранов 
ЖЭС не раз предоставлял 

возможность мастерицам 
участвовать в выставках 
«50+».

Но вот кому-то при-
глянулось это помещение. 
Последовало распоряжение 
его освободить. И от кого вы 
думаете?! От А.Л.Кононовича, 
председателя Совета ветера-
нов всего Советского района 
г.Минска. Но Л.Паркулевич 
отказалась отдавать клю-
чи. Можно представить себе 
состояние членов клуба, если 
учесть, что это достойные и 
пожилые люди, не заслужива-
ющие такого хамского отно-
шения.

Руководитель Совета вете-
ранов ЖЭС-72 В.А.Плещикова 
после этого инцидента обра-
тилась в вышестоящую вете-
ранскую организацию, но пока 
ничего не добилась. Считаю, 
что уважаемым людям нане-
сена большая моральная 
травма. Их лишили возмож-
ности встречаться, заниматься 
любимым делом, скрашивая 
непростую, а у многих и оди-
нокую старость.

Надеюсь, в исполкоме 
все же не оставят мое пись-
мо в редакцию без внимания. 
Помогите!

Евгения Михайловна 
РОКАШЕВИЧ, член клуба.

ГЛАС НАРОДА

Чаусские мстители
В декабре минувшего года 

я оформила пенсию. У меня 
27 лет трудового стажа. Это 
несмотря на то, что прихо-
дилось досматривать сына– 
инвалида с детства, которому 
уже 23 года.

Казалось бы, какие могут 
быть вопросы ко мне у госу-
дарства? Но у наших местных 
бюрократов они нашлись. 
Можете представить, на днях 
прислали «письмо счастья», то 
есть зачислили меня в катего-
рию тунеядцев. Какое нужно 
иметь черствое сердце, что-
бы «порадовать» меня таким 
оскорбительным письмом! 
Мало того, что я всю жизнь 
страдаю с ребенком-инвали-
дом, так я еще имею 20 соток 
земли, за которые плачу нало-
ги. Не пью, ни курю, в мили-
ции на учете не состою, то есть 
являюсь законопослушной 
гражданкой. 

Да, в 2015–2016 годах я не 

могла работать официально, 
так как у меня были очень 
большие проблемы с сыном. 
Не дай Бог кому-нибудь пере-
жить то, что я пережила. Но 
что до этого чаусским чинов-
никам? Александр Лукашенко 
сказал, что в каждом конкрет-
ном случае нужно индиви-
дуально подходить к рассмо-
трению вопроса о тунеядстве. 
Если бы у нас следовали этому 
совету, то не оскорбили бы 
меня до глубины души.

Я, конечно, догадываюсь, 
почему мне прислали «письмо 
счастья», обвинив в тунеяд-
стве. По характеру я человек 
принципиальный, если вижу 
безобразия – обязательно 
скажу об этом публично. Вот 
за мою позицию и мстят мне 
чаусские бюрократы.

Людмила Владимировна 
КУДРЯШОВА,  

жительница города Чаусы 
Могилевской области.

БЫЛЬ

Бык Дэпутат
Дзеду Піліпу Канапельку 

пад 90 ужо, а яго добрай памяці 
ды светламу розуму толькі 
пазайздросціць можна. Расказвае 
такія яскравыя эпізоды свайго 
жыцця, такія гумарыстычныя, 
павучальныя гісторыі, што і 
маладога за пояс заткне.

Працаваў ён пасля вайны ў 
калгасе, потым пракладваў дарогі, 
будаваў масты, а перад пенсіяй 
ды ўжо атрымаўшы яе вартаваў 
рыбу, карміў карпаў у адной з 
дзяржаўных сажалак мясцовага 
рыбгаса “Светлая зорка”, што 
побач з яго роднай вёскай 
Кахановічы.

І вось якраз пасярод лета, 
у ліпені, здарылася з ім гэтая 
незвычайная гісторыя. На досвітку 
Піліп Іванавіч, пад’ехаўшы 
на веласіпедзе да складскога 
памяшкання, загрузіў у службовы 
катамаран пад самыя барты 

камбікорм і пачаў, адпіхнуўшыся ад 
берага вяслом, сыпаць корм шуфлем 
па абодва бакі лодкі. Трэба было 
бачыць, як скакала вакол катамарана 
ўдзячная вартаўніку рыба, як 
плямкала, раз-пораз пабліскваючы 
сярэбранай лускай пад першымі 
агністымі промнямі сонца…

“Бачыш ты, ну акурат як 
галодная дзятва ў час вайны”, – 
гаварыў сам сабе Піліп Іванавіч, 
любуючыся воднай роўняддзю 
даверанай яму сажалкі, удыхаючы 
на ўсе грудзі здаровую ранішнюю 
прахалоду і ў душы пачуваючы 
сябе паважаным, клапатлівым 
загадчыкам вялікага дзіцячага 
садка-ясляў. “А што, абы-каму 
не давераць дзяржаўнае дабро 
вартаваць…”

Пакарміўшы ўжо добра 
нагуляўшых вагу запушчаных 
яшчэ з вясны гадаванцаў, 
дзядуля прымкнуў катамаран 

да ладнага залацістага ствала 
сасны-прыгажуні, што ўвесь час 
любавалася сваім адлюстраваннем 
у вадзе, з апетытам з’еў заслужаны 
сняданак і, ямчэй падклаўшы пад 
бок і галаву ватоўку, прыдрамаў. 
Ён добра ведаў, што пасля 
ранішняга сытнага кармлення 
рыба не вельмі пойдзе на розныя 
хітрыкі рыбаловаў-браканьераў…

Паціху шумеў вецер у 
вершалінах сосен, мірна 
пераклікаліся між сабою галкі. Але 
ад сну вартаўніка спачатку абудзіў 
гул матораў, а затым рэзкія галасы 
людзей. Канапелька, узяўшы ў 
ахапак целагрэйку, бо сонца ўжо 
добра прыпякала, падаўся ў той бок.

– Здароў, абарыген! Адкуль ты 
тут узяўся?

На паляне ў дзесяці метрах 
ад берага стаялі аж тры легкавікі, 
і ладная кампанія з маладых 
мужчын і кабет, якія скінулі з 

сябе верхнюю вопратку, ужо 
пачала піраваць. На вялікім абрусе 
стаялі пляшкі каньяку і гарэлкі, 
піва і мінеральнай вады, была 
раскладзена багатая закуска. 
Тыя, што выпілі, ужо выцягвалі 
з багажнікаў вуды і спінінгі і 
накіроўваліся ў бок сажалкі.

– Я тут на службе вартаўніком, 
а сажалка гэта дзяржаўная, таму 
даю вам 20 хвілін на зборы, 
– пагрозліва прамовіў дзед 
Канапелька, які ў вайну прайшоў 
і партызанку, і фронт, таму 
застрашыць яго чым-небудзь было 
цяжка.

Тым часам падагрэтая 
спіртным кампанія віравала, нібы 
ўзбуджаныя пчолы ў вуллі, і мора 
ім было па калена.

Верхаводзіў, па ўсім відаць, 
высокі загарэлы мужчына ў 
вялізным капелюшы, нібы ў 
самбрэра.

– Якая служба, якая дзяржаўная 
сажалка? Дзе тут шыльда, дзе твае 
пасведчанні? Не дуры, дзед! Ідзі 
з намі лепей перакулі каньяку 
чарку-другую. А мы на юшку пару 
вёдзер вылавім – і па руках. Згода?

Дзеля праўды варта адзначыць, 
што на той час і сапраўды 
не існавала ў рыбгасе такіх 
немалаважных атрыбутаў, як 
шыльды і пасведчанні. З’явіліся 
яны пазней пасля такіх вось 
інцыдэнтаў.

– Калі вы зараз разам са сваімі 
машынамі не пакінеце бераг, – 
быў няўмольны дзед, – то я зараз 
паклічу Дэпутата!

З боку прыезджай кампаніі 
раздаўся дружны рогат:

– Якога дэпутата? Усе дэпутаты 
– нашы лепшыя знаёмыя і сябры. 
Ты хоць, дзед, ведаеш, дзе мы 
працуем?

А ўся штука была ў тым, 

што непадалёку адсюль, на 
лужку, у атачэнні бяроз і сосен 
грыз маладую зялёную траўку 
дзедаў ладны бык па мянушцы 
Дэпутат. Піліп Іванавіч нават 
яго і не прывязваў: той далёка ад 
гаспадара не адыходзіў і прыбягаў 
па першым яго поклічы.

– Дэпутат! Дэпутат! – зычна 
крыкнуў у бок лесу вартаўнік 
Канапелька.

З гушчару выскачыў 
здаравенны бугай і, пабачыўшы 
незнаёмых людзей, апусціў долу 
лабастую галаву з налітымі 
чырванню вачыма, капануў зямлю 
з усёй сілай, а потым рыкнуў 
так, што, мабыць, і ў дзедавых 
Кахановічах пачулі. Прыезджыя 
адразу аслупянелі ад нечаканасці і 
перапуду, шклянкі і вуды пападалі 
з іх рук. Дэпутат трушком 
накіраваўся ў іх бок, і тады кожны 
зразумеў увесь магчымы вынік 

такой непажаданай сустрэчы. Хто 
кінуўся ў бок сажалкі, хто стралою 
памчаў у бок вёскі. Страляла, 
нібы аўтамат, пад нагамі ламачча, 
а жанчыны  крычалі на ўсё 
наваколле такімі галасамі, нібы іх 
рэзалі.

З-за далёкай сасны паказаўся 
той мексіканскі капялюш.

– Дзед, бяры што хочаш, толькі 
адгані быка…

Піліп Іванавіч пагладзіў свайго 
надзейнага Дэпутата, адвёў яго на 
ранейшае месца, а вярнуўшыся, 
прыхапіў з сабою дзве бутэлькі 
гарэлкі і ладны калач каўбасы. 
“Хай і ў мой гарляк кропля 
трапіць, усё ж такі, што ні кажы, 
а перахваляваўся трохі, ліха іх 
бяры!”

У рэкордна кароткі час бераг 
сажалкі стаў пусты.

Сяргей КУЛАКЕВІЧ.
г.Жыткавічы.

ДЗЯКУЙ!

У душы любоў жыве,  
і надзея сэрца грэе…

…калі ў нашай газеты ёсць такія шчырыя прыхільнікі, як 
Зінаіда Раманаўна Сянько з г.Мазыра Гомельскай вобласці. 
На працягу многіх апошніх гадоў рэдакцыя атрымлівае ад 
яе цёплыя віншавальныя паштоўкі. І не толькі. Яна сваімі 
зберажэннямі дапамагае выпісаць “Народную Волю” тым, 
хто з-за беднасці сам гэтага зрабіць не можа.

Шчыры дзякуй Вам, дарагая Зінаіда Раманаўна, ад уся-
го калектыву газеты! Узаемна віншуем Вас і Вашу сямейку 
з Новым годам, які цвёрдай ступою ідзе па нашай любай 
старонцы, а таксама з Калядамі! Каб у Вашым доме заўсёды 
былі здароўе і дабро, а надзея няхай грэе сэрца!

Ад імя рэдакцыі –
Ніна ЛЯВОНЧЫК, 

загадчыца рэдакцыі газеты “Народная Воля”.

СТОП-КАДР

Вясёлая зіма
На горцы ў адным з мікрараёнаў Мінска.

Фота TUT.BY

«Если тебе плюют  
в спину, значит,  

ты впереди» 
Великий китайский мыслитель Конфуций  

учил правилам отношений людей в социуме. 
Иногда не помешает вспомнить некоторые 

жизненные уроки философа.

1.Неважно, как медленно 
вы идете, до тех пор, 

пока вы не остановитесь.

2.Никогда не заводите 
дружбу с человеком, 

который не лучше вас самих.

3.Когда ты разгневан, 
думай о последствиях.

4.Если очевидно, что 
цели не могут быть 

достигнуты, не корректируйте 
цели, корректируйте действия.

5. Если ты ненавидишь – 
значит, тебя победили.

6.Благородный человек 
предъявляет требо-

вания к себе, низкий человек 
предъявляет требования к 
другим.

7.Чем бы вы ни занима-
лись в жизни, делайте 

это всем своим сердцем.

8.Давай наставления 
только тому, кто ищет 

знаний, обнаружив свое неве-
жество.

9.Несдержанность в 
мелочах погубит вели-

кое дело.

10.Если тебе плюют в 
спину, значит, ты 

впереди.

2016 год, по мнению 
наблюдателей, оказался в целом 
удачным для Владимира Путина: 
благодаря собственным решениям 
или везению, он получил 
практически все, чего желал.

А 2017 год? Что принесет он 
президенту, а заодно и стране, 
ибо, по знаменитому выражению 
нынешнего спикера Думы 
Вячеслава Володина, Путин – это и 
есть Россия?

Прогнозами делятся британские 
эксперты.

Эндрю ФОКСОЛЛ,  
директор Центра  
изучения России  

Общества Генри Джексона 
(независимый аналитический 

центр при Кембриджском 
университете):

– В смысле внешней политики 
2016 год был, вероятно, самым 
удачным для Владимира Путина за 
все его годы у власти.

Он вновь утвердил Россию 
в роли ключевого игрока на 
Ближнем Востоке. Запад начал 
демонстрировать признаки 
раскола в украинском вопросе. 
На референдуме в Британии 
победили сторонники выхода из 
ЕС. Откровенно пророссийский 
политик был избран президентом 
Соединенных Штатов.

Правда, своими успехами Путин 
обязан не столько себе, сколько 
действиям или бездействию 
других. Полагаю, та же тенденция 
сохранится и в 2017 году.

Внешняя политика Кремля 
останется нацеленной на подрыв и 
разрушение, а не на созидание чего-
либо.

По всей вероятности, 2017 
год станет для Путина годом 

начала очередной президентской 
кампании. На предыдущих выборах 
у него не имелось реальных 
соперников, и, по всей вероятности, 
так же будет в 2018 году. В системе, 
которую выстроил Путин, выборы 
скорее декорация, чем реально 
судьбоносный момент

Главный вопрос, на который 
пока нет ответа: действительно ли 
он много выиграет от прихода в 
Белый дом Дональда Трампа?

Пока не очевидно, чего Трамп 
хочет от Путина.

Более ясно, чего Путин 
хочет от Трампа: принять 
как данность переписывание 
Россией международного права и 
существовавших до сих пор норм 
поведения на мировой арене; если 
не формально признать, то по 
крайней мере закрыть глаза на 
аннексию Крыма; отменить или 
хотя бы сократить американские 
санкции; сотрудничать на Ближнем 
Востоке.

Вряд ли Путин получит все 
перечисленное, но кое-что получить 
он может.

При этом непонятно, чего 
взамен потребует Трамп и что 
предложит ему Путин.

Будут ли в наступающем году 
сняты западные санкции? Это 
зависит в основном от развития 
событий в США.

Смысл санкций не только 
в наказании России, но и 
в демонстрации единства 
Запада, как европейского, так 
и трансатлантического. Если 
американские санкции будут 
сворачиваться, европейские также 
окажутся под вопросом.

Кремль, несомненно, будет с 
интересом наблюдать за всеобщими 
выборами во Франции и Германии. 
Если во втором случае перемен 
не ожидается, то во Франции оба 
ведущих кандидата – и Франсуа 
Фийон, и Марин Ле Пен – настроены 
к России более благосклонно, чем 
нынешний президент Франсуа 
Олланд.

У Москвы есть основания 
надеяться, что новое руководство в 
Париже смягчит жесткую позицию 
Ангелы Меркель, прежде всего в 
вопросе санкций.

При всем влиянии, которое 
Россия имеет на Дамаск, единолично 
обеспечить урегулирование в Сирии 
она не может. Вероятно, в 2017 году 
мы увидим дальнейшие переговоры 
с двумя другими игроками, Ираном 
и Турцией, которые поддерживают 
противоположные стороны 
конфликта

Ничего нового я не жду в 
Украине. Скорее всего, этот год 
принесет продолжение хрупкого 
перемирия и вялых обсуждений.

Москва и Киев по-разному 
понимают Минские соглашения. 
Для Украины главный пункт – 
восстановление ее контроля над 
границей, для России – автономия 
Донбасса в таком виде, какой для 
Киева неприемлем.

Вероятно, российская экономика 
в новом году если не возобновит 
рост, то хотя бы остановит падение.

Это не сможет замаскировать 
глубоких структурных проблем: 
уровень жизни снижается, 
количество бедных и безработных 
растет.

Экономика, как и в предыдущие 
годы, будет нуждаться в 
диверсификации и реформах, но 
вот на это надежды мало.

Крис УиФЕР,  
эксперт по России, 

инвестиционный аналитик  
(с 1998 года живет в Москве, 

в данный момент 
возглавляет консалтинговую 
компанию Macro Advisory):

– Владимир Путин встретил 
Новый год на таком благоприятном 
фоне, какого не было, пожалуй, с 
2013-го – последнего года мира в 
Украине.

Приход новой администрации 

в США, возможные политические 
перемены во Франции, нерешенные 
проблемы Лондона и ЕС в связи с 
«брекситом» – все это так или иначе 
означает ослабление внешнего 
давления на Москву.

Последние три года президент 
Путин занимался в основном 
международными делами. Сейчас 
у него появится возможность 
посвятить больше времени и 
усилий внутренним проблемам, 
прежде всего экономике.

Соглашение между Россией и 
ОПЕК о снижении нефтедобычи, 
даже если в реальности этого не 
случится, несколько подтолкнет 
вверх нефтяные цены. В 2017 году 
это, вероятно, даст российскому 
бюджету дополнительно от 10 до 20 
миллиардов долларов – как пойдет 
дело.

Если Путин во втором 
полугодии потратит эти деньги на 
социальные программы, повышение 
зарплат бюджетников и пенсий, 
это существенно снизит давление 
на него в преддверии выборов  
2018 года.

Конечно, в жизни случаются 
сюрпризы, но я практически не 
сомневаюсь, что в наступающем 
году Путин официально заявит о 
намерении баллотироваться на 
следующий срок.

Вариант, при котором он 
назначит преемника, а сам 
станет кем-то вроде бывшего 
сингапурского лидера Ли Куан Ю, 
маловероятен.

Во-первых, это противоречит 
русской политической традиции.

Во-вторых, преемника, 
способного консолидировать элиты, 
в окружении Путина не видно.

В-третьих, миссия Путина не 
закончена.

За 16 лет он добился фактически 
всего, чего хотел, в сфере политики, 
но экономика пребывает в большом 
беспорядке.

По ожиданиям экспертов, в 
2017 году она выйдет на рост, но 
очень слабый и не закладывающий 
прочных основ для будущего.

Путин, несомненно, думает 
о своем месте в истории, а для 
этого он должен оставить Россию 
более сильной не только в военном 

и геополитическом плане, но и с 
более крепкой экономикой. Нужны 
модернизация всей экономической 
модели, реформы пенсионной и 
налоговой систем и социальных 
расходов.

Хочется надеяться, что Путин 
воспользуется появившимися 
возможностями и всем этим 
займется.

По поводу санкций я был бы 
осторожен в прогнозах. В 2017 
году мы, скорее всего, увидим 
не их отмену, а постепенное 
формирование условий для этого, 
возможно, частичное смягчение 
к концу года, прежде всего в 
финансовом секторе.

Дональд Трамп, может, и хотел 
бы быстрее двигаться навстречу 
России, но в США президент 
не единственный человек, 
который принимает решения. В 
своих действиях он ограничен 
Конгрессом, а там сильным 
влиянием пользуются яркие 
политики резко антироссийской 
направленности. По каждому шагу 
ему придется договариваться с 
сенаторами и что-то предлагать им 
взамен.

Скорее всего, Трамп предоставит 
инициативу в этом деле Евросоюзу.

Украину в 2017 году, вероятно, 
ожидают внутриполитические 
потрясения. Юлия Тимошенко 
и ее партия «Батькивщина», по 
данным опросов, набирающие 
популярность, усилят давление на 
президента Порошенко с целью 
добиться досрочных выборов в Раду. 
В таких условиях ждать прогресса 
по Донбассу не приходится: Киеву 
будет просто не до этого.

По моим ощущениям, Кремль 
вполне устраивает сохранять 
ситуацию в нынешнем виде, 
наблюдать за развитием событий в 
Украине и возобновить реальный 
торг только после выборов в Раду.

Будем надеяться, что в 2017 
году Сирия станет поставлять 
меньше агрессивных и тревожащих 
новостей и, соответственно, меньше 
поводов для конфронтации между 
Россией и Западом.

Артем КРЕЧЕТНИКОВ.
(Би-Би-Си.)

Кремль будет  
с интересом наблюдать  

за выборами  
во Франции и Германии

Британские эксперты  
о жизни Путина и России в 2017 году

Шчасліва,  
пан Абама!

У СУСЕДЗЯЎ

Польскі бурштын 
упрыгожыць  

кітайскіх жанчын
Польска-кітайская с уполка 

“Еўрапейскі фонд энергіі” знайшла на 
Памор’і вялікія радовішчы бурштыну.

Здабыча яго пачнецца ў першым 
квартале гэтага года. Пераважная частка 
бурштыну будзе прадавацца ў Кітаі.

Паводле геалагічных даследаванняў, 
знойдзены бурштын  самай высокай 
якасці, вельмі запатрабаваны ў Кітаі. 
Акрамя Кітая, польскі бурштын будзе 
прадавацца таксама ў Ізраіль.

Iх ПРАБЛЕМЫ
Што рабiць  

з нечаканымi даходамi 
бюджэту?

Нямецкiя дэпутаты вырашаюць, што 
зрабiць з нечаканымi даходамi бюджэ-
ту памерам 7 мiльярдаў еўра. Бюджэт 
гэтага года быў сфарміраваны са знач-
ным прафiцытам, пiша газета «Bild». На 
думку журналiстаў, гэта заслуга мiнiстра 
фiнансаў Нямеччыны Вольфганга 
Шойбле.

Раней было вырашана, што сродкi з 
прафiцыту будуць накiраваны  на выра-
шэнне мiграцыйнага крызiсу. Аднак у 
спецыяльным фондзе ўжо назапашана 
13 мiльярдаў еўра, якiя так i не былi 
выкарыстаны з-за значнага скарачэння 
колькасцi мiгрантаў. Калi ў 2015 годзе ў 
Нямеччыну прыбылi 890 тысяч чалавек, 
то ў мiнулым годзе – толькi 280 тысяч.

Таму, хутчэй за ўсё, грошы будуць 
накiраваны на выплату дзяржаўных 
даўгоў i ўмацаванне грамадскай бяспекi. 

СКАНДАЛ

Президент Сербии заявил  
о готовности ввести войска в Косово

Он заявил об этом после 
того, как провалилась попыт-
ка отправить из Белграда на 
север Косова поезд «Железных 
дорог Сербии» («Железнице 
Србије») с надписью «Косово 
– это Сербия».

Распоряжение остановить 
поезд в сербском поселке 
Рашка отдал премьер-министр 
Сербии Александр Вучич. Он 
сказал, что пошел на такой 
шаг, чтобы «сохранить жизнь 
и свободу людей, предотвра-
тить еще больший конфликт и 
показать, что мы хотим мира».

Вучич обвинил косов-
ских силовиков в попытке 
заминировать железнодорож-
ное полотно на пути состава  
Полиция Косова отвергла эти 
обвинения, подчеркнув, что 

проверила пути и не нашла 
там взрывчатки. Несмотря 
на заявление президента, 
конфликт между Сербией и 
Косова маловероятен, сообща-
ет корреспондент Би-Би-Си из 
Белграда.

Сербия уже достигла зна-
чительного прогресса в пере-
говорах о возможном всту-
плении в состав Европейского 
Союза. Нормализация отно-
шений с Косово – важная 
часть этого процесса.

Однако Белград хочет 
привлечь внимание междуна-
родного сообщества к тому, 
что Приштина не выполняет 
полностью уже достигнутые 
договоренности, в том числе 
и по вопросу о свободе пере-
движения.

ТАМ, НА АПЕННИНАх

Протесты в Италии:  
«Бюрократия хуже землетрясения»

Десятки жителей ита-
льянских городков Аккумоли, 
Пескара и Тронто вышли на 
акцию протеста. Они возму-
щены тем, как медленно идет 
восстановление и реконструк-
ция районов, разрушенных 
в результате землетрясения, 
произошедшего 24 августа 
прошлого года. Его жертва-
ми стали 295 человек. Тысячи 
остались без крова.

“Бюрократия убивает боль-

ше, чем стихия!” – восклица-
ли участники манифестации. 
Улицы по-прежнему не расчи-
щены от завалов, дома не при-
водятся в порядок. Вмешалась 
в ситуацию и погода. Из-за 
холодов приостановлены и 
те работы, которые велись. 
Многие пострадавшие обита-
ют сейчас в курортных рези-
денциях на Адриатическом 
побережье. Но люди хотят 
вернуться домой.

ТРАГЕДИЯ

В крушении грузового Boeing 747  
в Киргизии погибли десятки человек

Как минимум 37 человек 
погибли при падении грузового 
самолета Boeing 747 на дачный 
поселок под Бишкеком. В резуль-
тате катастрофы, по данным 
МЧС, были повреждены или 
полностью разрушены 32 дома.

«Самолет пытался совер-

шить посадку с запада на вос-
ток, однако по каким-то при-
чинам не смог этого сделать и, 
вероятно, хотел уйти на вто-
рой круг», – сообщили в МЧС 
Киргизии.

Самолет летел из Гонконга 
в Стамбул через Бишкек.

У НИх
Съездила за счет государства – 

освободи кресло министра
Министр здравоохранения 

и спорта Австралии Сьюзан 
Ли совершила несколько слу-
жебных поездок, в ходе кото-
рых, как выяснилось, она зани-
малась не государственными 

делами, а поисками недвижи-
мости на курорте Голд-Кост в 
штате Квинсленд. Это стоило 
ей должности. В результате 
разгоревшегося скандала она 
ушла в отставку.

Собрал Феликс КУПРИЯНЕНКО.
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Р о З Г А л А Сл ю С Т Э Р К А

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!ПЕРЕЖИТОЕ ПАЛІТКУхНЯ

Елена ДОРОХ:

«МРТ можно делать  
хоть каждый день»

В самое ближайшее время в многопрофильном медицинском центре «ЛОДЭ»  
магнитно-резонансный томограф начнет работать круглосуточно.

Не секрет, что сегодня МРТ – одна из самых востребованных диагностических процедур.  
Записываться на нее нужно заранее, ждать – от двух недель до месяца. Даже в «ЛОДЭ», где недавно открылось  

отделение компьютерной и магнитно-резонансной томографии, на неделю вперед все плотно расписано.

– Поэтому мы реши-
ли постепенно перейти на 
круглосуточный режим 
работы и надеемся на пол-
ную загрузку в вечерние и 
ночные часы, – рассказа-
ла «Народной Воле» врач-
рентгенолог, заведующая 
отделением КТ и МРТ Елена 
ДОРОХ. – Востребованность 
МРТ достаточно высокая. 
Это современный метод диа-
гностики, который помогает 
уточнить состояние многих 
органов. Метод основан на 
явлении магнитного резонан-
са, когда магнитное поле воз-
буждает атомы, которые дви-
гаются в нашем организме 
хаотично, при отключении 
магнитного поля атомы рас-
слабляются. И этот момент 
релаксации воспринимается 
датчиками, математически 
обрабатывается и выводится 
на экран в виде изображений 
органов и систем человека. 
В зависимости от того, как 
атомы движутся, сколько их 
в каждом органе, врач ста-
вит диагноз. Но в некоторых 
органах – например, в лег-
ких – нет движения атомов. 
Поэтому здесь самым инфор-
мативным методом будет 
компьютерная рентгеновская 
томография. Методом опре-
деления плотности кости и 
степени остеопороза также 
является рентгеновская ком-
пьютерная томография. МРТ 
характеризуется высокой 
чувствительностью и специ-
фичностью в диагностике 
большинства заболеваний. 

Во многих случаях толь-
ко с помощью МРТ можно 
получить достоверное диа-
гностическое изображение 
органов и систем в различ-
ных плоскостях, что позволя-
ет выявлять заболевания на 
начальных стадиях и опре-
деляет выбор оптимального 
способа лечения, дает воз-
можность динамического 
наблюдения за изменения-
ми. Если врачи выявляют в 
организме пациента какой-то  
доброкачественный про-
цесс, требующий повторения 
исследования через опреде-
ленный промежуток вре-
мени, или воспаление, при 
котором надо пройти курс 
лечения и затем снова посмо-
треть динамику на МРТ, этот 
диагностический метод неза-
меним.

– Принято считать, что 
МРТ – это в основном пла-
новый метод исследова-
ния… 

– Так и есть. Но, напри-
мер, когда возникает подо-
зрение на ишемию мозга, 
инсульт, конечно, МРТ бук-
вально в первые минуты 
может показать, развивается 
инфаркт мозга или нет.

Некоторые люди не могут 
пройти исследование в рабо-
чее время, поэтому наш 
центр предоставит возмож-
ность сделать это вечером 
или ночью. Например, ино-
городние жители могут на 
ночь приехать в Минск, что-
бы сделать МРТ. Не секрет, 
что в регионах довольно 
сложно оперативно пройти  
МРТ-диагностику.

– Знаю, что некоторые 
записываются на МРТ, но 
не могут выдержать иссле-
дование…

– Да, такие люди есть. 
Дело в том, что некоторые 
боятся замкнутого простран-
ства. И иной раз об этом 
даже не догадываются.

– И как быть в этом слу-
чае?

– Мы предлагаем взаи-
мозаменяемое исследование 
– рентгеновскую компью-
терную томографию (РКТ). 
Конечно, при РКТ идет луче-
вая нагрузка, но ее мощность 
зависит от зоны исследова-
ния. Многие соглашаются 
и уходят удовлетворенные, 
потому что они получили 
точный диагноз. МРТ и КТ 
на многих этапах – взаимоза-
меняемые методы.

– есть аппараты МРТ 
открытые и закрытые. Тип 
аппарата как-то влияет на 
боязнь замкнутого про-
странства?

– При закрытом типе 
аппарата исследование идет 
в тоннеле. И многие наши 
пациенты, увидев тоннель 
МРТ в «ЛОДЭ», говорят, 
что им совсем не страшно, 
так как тоннель открыт – он 
сквозной. 

Во время процедуры 
МРТ ведется постоянное  
видеонаблюдение, и мы кон-
тролируем процесс. В тонне-
ле много света, идет постоян-
ный обмен свежего воздуха. 
Существует и обратная связь: 
у пациента есть возможность 
видеть работников кабинета 
МРТ в пультовой.

Открытый тип аппарата 
– это просто две пластины. 
На одной человек лежит, а 
другая над ним нависает. 
Между этими пластинами 
подается магнитное поле. Во 
время исследования, напри-
мер, головного мозга на голо-
ву надевается специальная 
катушка в виде шлема с про-
резями. Поэтому все равно 
получается относительно 
замкнутое пространство.

Кстати, все магнитные 
томографы громко шумят. 
Но у нас пациенты во вре-
мя процедуры могут по 
желанию слушать музыку 
в наушниках. А некоторые 
отказываются надеть науш-

ники и даже засыпают под 
шум томографа. Отношение 
к шуму разное, например, 
один наш пациент сравнил 
его с шумом прибоя.

– Правда ли, что точ-
ность исследования зависит 
еще и от мощности аппара-
та?

– Да. У нас один из самых 
современных аппаратов 
МРТ Siemens MAGNETOM 
ESSENZA мощностью маг-
нитного поля 1,5 Тесла. 
Аппарат позволяет прово-
дить большой объем иссле-
дований.

Мы выдаем пациенту на 
руки сразу три источника 
информации: расшифровку 
на русском языке и заклю-
чение врача, диск с запи-
сью полного исследования и 
пленку с выборочным изо-
бражением.

Результаты можем отпра-
вить и по электронной почте, 
но при этом все равно реко-
мендуем забирать все три 
источника информации.

– Имеются ли какие-то 
явные противопоказания 
для МРТ?

– Наличие внутри орга-
низма металла, который 
намагничивается. Но послед-
ние лет десять весь металл, 
который используют в опе-
ративной медицине, как пра-
вило, не намагничивается. 
В этом случае исследование 
можно делать. 

К абсолютным противо-
показаниям относятся также 
наличие кардиостимулятора 
и кохлеарных эндопротезов.

– А беременность?
– Только в первом три-

местре. А потом при помо-
щи МРТ даже наблюда-
ют, как развивается плод, 
есть ли какие-то аномалии. 
Существуют специальные 
современные методики для 
таких исследований.

– Детям МРТ можно 
делать?

– Мы берем детей на это 

исследование только после 
10 лет. Детям младшего воз-
раста МРТ, как правило, 
делают под наркозом, а для 
этого нужен отдельный штат 
специалистов. Детям стар-
ше 10 лет проще объяснить, 
как необходимо вести себя 
во время процедуры, и дать 
понять, что неподвижность 
во время исследования край-
не важна для получения каче-
ственных изображений.

– елена Александровна, 
а как часто можно делать 
МРТ?

– Хоть каждый день – в 
зависимости от необходимо-
сти. Допустим, вы не може-
те долго лежать, а доктор 
назначил комплекс иссле-
дований. Значит, сегодня 
можно посмотреть головной 
мозг, завтра – шейный отдел 
позвоночника, послезавтра – 
грудной отдел позвоночника 
или коленный сустав, затем 
– пазухи носа. Процедура 
МРТ относительно безопасна 
для человека за счет исполь-
зования радиоволн и маг-
нитного поля, в отличие от 
стандартных рентгеновских 
и КТ-исследований, приме-
няющих рентгеновское излу-
чение. При необходимости 
процедуру можно повторять 
многократно (например, для 
оценки динамики процесса 
и отслеживания результатов 
лечения).

– Некоторые врачи в 

поликлиниках говорят, что 
сегодня все хотят получить 
направление на МРТ, неза-
висимо от наличия показа-
ний…

– В нашем центре направ-
ление на МР-томографию не 
обязательно. Но мне кажется, 
нужно учитывать как адек-
ватные желания пациентов, 
так и рекомендации врачей. 
Например, кто-то жалуется 
на головную боль и хочет сде-
лать МРТ головного мозга. А 
на самом деле у многих людей 
головные боли связаны с 
проблемами в шейном отделе 
позвоночника. И в этом слу-
чае стоит послушать доктора, 
который говорит, что нужно 
обследовать именно шейный 
отдел позвоночника.

– Сколько в среднем 
длится процедура исследо-
вания?

– Дольше всего обследо-
вать сразу три отдела позво-
ночника. Это занимает около 
часа. Исследование органов 
малого таза тоже довольно 
длительное. И к нему, кстати, 
нужна особая подготовка. За 
пару дней до исследования 
необходимо исключить гру-
бую пищу, молочные и кисло-
молочные продукты. Голодать 
тоже нельзя. Накануне необ-
ходимо принять спазмоли-
тики. Если обычно к МРТ 
никак готовиться не нужно, 
то здесь необходимо соблю-
дать эти условия, потому что 

от подготовки тоже зави-
сит, сколько доктор сможет 
увидеть. Не компьютер ведь 
ставит диагноз, а врачи-диа-
гносты.

– Вы можете похвастать-
ся набором квалифициро-
ванных кадров?

– У нас работают высоко-
квалифицированные специ-
алисты, опытные диагносты.

Как я уже отмечала, к нам 
можно прийти без направле-
ния. Но у меня есть пожела-
ние к тем, кто хочет прой-
ти МРТ: берите с собой все 
исследования, даже если 
они вам кажутся неважны-
ми. Я понимаю, что сейчас 
все грамотные, умеют искать 
информацию в интернете и 
ставить себе диагнозы. Но 
не зря же доктор учится в 
институте столько лет! Врач 
складывает общую картину 
из всех результатов обсле-
дования, для него не быва-
ет лишней информации. Да, 
МРТ – очень хороший метод 
исследования. Но отношение 
обывателей к нему – «сходи 
на МРТ, и тебе все расска-
жут» – не совсем правильное.

– елена Александровна, 
цены на МРТ в «лоДЭ» не 
самые низкие в городе…

– Но и не самые высокие. 
Но так же, как и в госклини-
ках, наши цены основаны на 
прейскурантах Минздрава.

Марина КОКТЫШ.

ЛЮБОПЫТНЫЙ ФАКТ

На МРТ в «ЛОДЭ» едут и из-за границы
Елена Дорох отмечает, что на исследо-

вание МРТ в медицинский центр «ЛОДЭ» 
достаточно часто приходят иностранцы: 
много россиян, представителей скандинав-
ских стран, поляков. Также нередко здесь 
обследуются граждане Украины, Чехии, 
Германии, США.

Буквально в рождественские праздни-
ки на МРТ в Минск прилетела пациентка 
из Москвы.

– По словам девушки, в России были 
новогодние каникулы, и она не смогла 
записаться на МРТ, – рассказывает 
Елена Александровна. – А времени на 
ожидание у девушки не было, ей необхо-
димо было срочно пройти обследование. 
Поэтому она взяла билеты на самолет 
и прилетела в Минск. Обслуживанием в 
нашем центре и ценами она осталась 
довольна.

ПРЭЗЕНТАЦЫЯ

Год пеўня?  
Не!  

Год Скарыны!!!
“На жаль, для мноства 

нашых суайчыннікаў сёлетні 
год асацыіруецца хутчэй з 
вядомай свойскай птушкай. 
А ў нас жа распачаўся вялікі 
юбілейны год: паўтысячы гадоў 
таму наш зямляк палачанін 
францішак Скарына здзейсніў 
свой гістарычны подзвіг – 
даў не толькі беларусам, а 
і ўсім усходнееўрапейцам 
друкаваную Біблію”. Такімі 
словамі знакаміты мастак, 
вядомы грамадскі дзеяч 
Мікола Купава пачаў першы 
грамадскі Скарынаўскі форум, 
што адбыўся 14 студзеня ў 
сталічным Палацы мастацтва.

Старшыня асацыяцыі 
беларусістаў, кандыдат 
культуралогіі Аляксандр 
Суша выказаў свае клопат і 
трывогу, што шырокая бела-
руская грамадскасць у справе 
ўшанавання гістарычнай даты 
пакуль што паводзіць сябе 
больш чым інертна. Вядома ж, 
некалькі дзясяткаў вядомых 
у краіне людзей падпісалі два 
лісты да беларускага ўрада з 
канкрэтнымі прапановамі 
па адзначэнні нашай 
“пяцісотгоднасці”. Вядома ж, 
дзякуючы найперш таму сама-
му Міколу Купаву, скліканы 
гэты, пакуль што сціплы 
колькасцю сваіх удзельнікаў, 
форум. Вядома ж, некато-
рыя грамадскія арганізацыі 
прынялі свае праграмы 
пашырэння Скарыніяны. 
Але ўсё гэта не ідзе ні ў 
якое параўнанне з 1990-м,  
1967-м і нават з 1925 гадамі, 
калі адзначаліся мінулыя буй-
ныя скарынаўскія юбілеі. Тады 
прымаліся вялікія дзяржаўныя 
праграмы іх адзначэння, гра-
мадскасць актыўна далуча-
лася да самых разнастайных 
мерапрыемстваў, публікацыі 
(такія, як “Чатырохсотлецце 
беларускага друку” 1926 
года або серыя скарынаўскіх 
выданняў 1988–1990 гг.) хут-
ка знікалі з паліц кнігарань, 
ла дзіліся шматлікія 
канферэнцыі, выставы, 
здымаліся фільмы… Нашы 
крамы і кіёскі, мякка кажу-
чы, не завалены плакатамі, 
паштоўкамі, значкамі, 
наклейкамі адпаведнай 
тэматыкі. Шмат дзе, асабліва 
па-за Мінскам, на думку 
Аляксандра Сушы, пануе ней-
кая малазразумелая ціша…

З першым навуковым 
дакладам на форуме выступіў 
вядомы беларускі гісторык 
– акадэмік Нацыянальнай 
акадэміі навук Міхаіл 
Касцюк. Ён паспрабаваў 
зрабіць шырокае асэнсаванне 
здабыткаў нашага навуковага 
скарыназнаўства і сфарму-
ляваць кола яго нявыраша-
ных праблем. Да такіх нале-
жыць не толькі высвятленне 
“цёмных месцаў біяграфіі” 
Скарыны, але і вытлума-
чэнне сімволікі гравюр яго 
выданняў, далейшае даследа-
ванне гістарычнага кантэксту 
жыцця і творчасці вялікага 
палачаніна, параўнальнае 
лінгвістычнае і літаратурнае 
вывучэнне яго пісьмовай 
спадчыны і іншае. Да канца не 
вырашана пытанне, як вызна-
чыць галоўныя дасягненні 
Скарыны, кім ён быў у пер-
шую чаргу – беларускім пер-
шадрукаром, першавыдаўцом, 
першым еўрапейскім 
прыхільнікам шырока разу-
метага экуменізму, першым 
беларускім паэтам, першым 
нацыянальным філосафам?..

Свой адказ на нека-
торыя з гэтых пытанняў 

паспрабавала даць адна з 
арганізатараў форуму, доктар 
тэалогіі Ірына Дубянецкая. 
На яе думку, менавіта Біблія 
Скарыны паклала пачатак 
самавызначэнню беларусаў як 
еўрапейскай нацыі. Ужо ста-
ла прывычнай яе крытыка 
існуючых перакладаў Святога 
Пісьма на сучасную белару-
скую мову, хоць у гэтай кры-
тыцы, на мой погляд, было 
шмат чаго суб’ектыўнага. 
Прафесары Леанід Лыч і Адам 
Мальдзіс вельмі грунтоўна 
растлумачылі сваё разумен-
не скарынаўскага экуменізму: 
паводле іх  думкі, родны для 
Скарыны Полацк, а ў знач-
най ступені і ўсё тагачаснае 
Вялікае Княства Літоўскае, 
стваралі спрыяльную глебу для 
пашырэння ідэі хрысціянскай 
еднасці – прычым тады ў 
гэтай ідэі былі ўплывовыя 
прыхільнікі нават у Вялікім 
Княстве Маскоўскім.

Сапраўды сенсацыйныя 
звесткі прагучалі ў рэфера-
це кандыдата філалагічных 
навук Алеся Жлуткі. З даўніх 
часоў невырашальнай прабле-
май для даследчыкаў біяграфіі 
Скарыны было пытанне, дзе 
ён быў і чым займаўся ў перы-
яд паміж 1506-м (атрыманне 
ступені бакалаўра ў Кракаве) 
і 1512-м (абарона тэзісаў на 
ступень доктара медыцыны 
ў італьянскай Падуі) гадамі. 
Навукоўцу ўдалося знайсці 
дакументы, якія яшчэ неад-
назначна, але з вялікай доляй 
верагоднасці пацвярджа-
юць не раз выказаную раней 
гіпотэзу, што непасрэдна перад 
прыездам у Падую Францыск 
Скарына быў сакратаром дац-
кага караля Ганса Ольдэнбурга. 
Трапіць у Капенгаген ён мог 
у складзе супольнай дыпла-
матычнай місіі Польскага 
каралеўства і ВКЛ, якая 
адправілася туды з Кракава 
ў 1509 годзе. У бліжэйшыя 
месяцы Алесь Жлутка пла-
нуе ў межах нямецкай наву-
ковай стыпендыі прыехаць у 
дацкую сталіцу, каб пашукаць 
у капенгагенскіх архівах тыя 
дакументы, якіх пакуль што 
не хапае. Цікавыя сведчанні 
знойдзены гэтым даследчыкам 
таксама пра апошні перыяд 
жыцця Скарыны, звязаны, як 
вядома, з чэшскай Прагай…

Увагу прысутных на 
форуме прыцягнулі таксама 
выступленні мастацтвазнаўцы 
Ірыны Зварыка і вышэй- 
згаданага Міколы Купавы, 
якія разважалі пра сімволіку 
ілюстрацый да Скарынаўскай 
Бібліі і зрабілі шэраг цікавых 
назіранняў.

Заключным акордам фору-
му прагучала майстэрскае 
дэкламаванне перакладаў 
фрагментаў прадмоў 
Францыска Скарыны да ўсёй 
Бібліі і да Псалтыра ў  пера-
кладзе на сучасную белару-
скую мову, выкананым нашым 
славутым паэтам Алесем 
Разанавым. Перад пачаткам 
дэкламавання ён падкрэсліў, 
што, па сутнасці, гэтая частка 
скарынаўскай творчай спад-
чыны ўяўляе сабою суцэльны 
паэтычны твор – нават калі 
ў ім і адсутнічае рэгулярны 
рытм, а рыфма прысутнічае 
толькі зрэдку.

У планах Міколы Купавы 
і яго аднадумцаў арганізаваць 
яшчэ ў першай палове гэта-
га года другі грамадскі 
Скарынаўскі форум. А што 
ж дзяржава? Як кажуць, 
паглядзім…

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

Валерий МУРОХ, доктор медицинских наук, профессор

Гуманитарная 
помощь

…В очередной раз ничего не 
купив в гастрономе, огорченный и 
расстроенный, я вернулся домой и 
с раздражением высыпал на стол 
никому не нужную пачку продо-
вольственных талонов, выданных 
домоуправлением на приобретение 
необходимых продуктов питания. 
Пачка была солидная: все необходи-
мые виды продовольствия и пром-
товаров, включая мыло, – но реали-
зовать их было невозможно, так как 
продукты в магазинах отсутствова-
ли. Вместо них на витринах стояли 
гордо улыбающиеся куклы разных 
раскрасок и размеров, а рядом ску-
чали от безделья продавцы. На все 
вопросы они твердили: «Приходите 
позже, возможно, что-нибудь при-
везут».

Каждый раз, возвращаясь с 
пустой сумкой домой, я думал об 
одном и том же: как могло случить-
ся, что в стране провозглашенного 
на весь мир победившего социализ-
ма исчезли жизненно необходимые 
продукты, а деньги превратились в 
пустые, никому не нужные фанти-
ки? Я вспоминал вождей советско-
го государства, которые вели нашу 
страну к коммунизму через неверо-
ятные трудности, а в итоге вся наша 
дальнейшая жизнь стала… смер-
тельно опасной.

В этой трагической ситуации 
обманутый народ – строитель несо-
стоявшегося коммунизма, потеряв 
жизненные ориентиры, без всяких 
надежд на будущее с ужасом наблю-
дал, как разваливается советская 
империя. На глазах всего мира в 
СССР перестали работать выстро-
енные на продаже нефти экономи-
ческие принципы, в один миг сверх-
держава прекратила свое развитие, 
превратилась в отсталую страну.

В этих условиях стали закры-
ваться фабрики и заводы, и рабский 
труд советских людей, на котором 
держалась советская власть, пере-
стал быть востребованным. За годы 
тоталитарного режима советский 
народ, получив от Сталина привив-
ку страха и покорности, полюбил 
своего хозяина рабской любовью. 
Последний советский руководитель 
М.С.Горбачев не учел действие ста-
линской прививки, ослабил вожжи 
управления страной, но изменить 
в народе привитую Сталиным пси-
хологию не смог. Зато изменилось 
отношение к хозяину Кремля: его 
стали меньше бояться, а значит – и 
уважать. Горбачев попытался заме-
нить привычную идеологию непо-
нятным словом «перестройка». 
Однако от этого разваливающаяся 
страна не стала богаче.

Гениальность Сталина заключа-
ется не в объявленных им много-
численных победах, а в том, что он 
изобрел хорошо защищенную систе-
му постоянной власти, через мно-
го десятков лет после его смерти 
оказавшую яростное сопротивление 
новой жизни. При ней все попытки 
изменить что-то к лучшему в жизни 
советских людей уходят в песок, она 
стала могильщиком перестройки.

Ветер горбачевских перемен 
добрался до моего дома в лице 
четырех немцев из ФРГ, доставив-
ших в детскую больницу, в которой 
работала моя жена, лекарственную 
гуманитарную помощь. Эта помощь 
стала знаковым событием не только 
лично для меня и всей моей семьи, 
а и для страны в целом. В тече-
ние 70 лет советский народ жил за 
«железным занавесом», закрытый от 
всего мира информационной тьмой. 
М.С.Горбачев открыл ворота в наглу-
хо заколоченную державу, и постро-
енная на вранье советская идеоло-
гия была сметена лавиной инфор-
мации о человеческих страданиях, 
которая выплеснулась со страшной 
силой. И перед всем миром пред-
стала кичащаяся имперским вели-
чием советская страна, умирающая 
без еды, лекарств и работы. И Запад, 
прежде всего в лице Германии, бро-
сился оказывать помощь своим быв-
шим врагам. Такого размаха обще-
ственного движения Германия не 
знала никогда. В нем участвовали 
люди разных возрастов и профес-
сий: школьники, пенсионеры, рабо-
чие, банкиры, общественное теле-
видение Германии и самая большая 

благотворительная организация 
«КЭР – Германия», которая собра-
ла более 140 миллионов марок в 
помощь Советскому Союзу. Во все 
большие города СССР устремились 
многочисленные автопоезда, само-
леты, корабли с продовольствием и 
медикаментами.

Я долго думал, в чем причина 
этого. Возможно, заговорили совесть 
и чувство вины детей и внуков за 
преступления их родителей и дедов, 
за страшные зверства, совершенные 
на советской земле, за ее опустоше-
ние и разорение. А может быть, это 
была благодарность за поддержку от 
СССР в лице Горбачева в создании 
единой Германии? Мне трудно было 
разобраться в причинах этого вели-
кодушного порыва немецкого обще-
ства по оказанию помощи нашей 
стране, так как прошедшая война, 
опалившая мое детство, еще жила 
во мне, она никуда не исчезала, и 
моя память до мельчайших подроб-
ностей зафиксировала те издева-
тельства и зверства, которые мне 
довелось увидеть в оккупированной 
фашистами Беларуси.

Я жил в Минске все три года 
оккупации, когда каждый день 
дышал смертью. Раздавленные тво-
рящимся ужасом, мы, мальчишки, 
очень рано стали понимать, что 
немецкая оккупационная машина 
поставила население в такие усло-
вия, когда не было никакой надежды 
на будущее. Страшная ненависть, 
которая за три года оккупации заро-
дилась в наших сердцах, не имела 
границ. Это отношение к фашистам 
и ко всему немецкому сохранилось у 
меня и тогда, когда я уже вступил во 
взрослую жизнь.

Какие-то отголоски тех чувств 
я испытал и тогда, когда моя жена, 
начмед детской больницы, привела 
в наш дом на ночлег четырех немец-
ких добровольцев, доставивших в 
больницу в качестве гуманитарной 
помощи жизненно важные лекар-
ства. Услышав в собственной квар-
тире немецкую речь, я невольно как 
бы вернулся в военное время.

Самым страшным моим потря-
сением было то, что наша много-
страдальная страна-победительни-
ца, заплатившая страшную цену за 
победу, стояла с протянутой рукой 
и принимала оскорбительные для 
советского человека немецкие 
подачки. Моя гордость никак не 
могла с этим смириться. Увидев мое 
состояние, жена сказала: «Успокойся 
и не живи прошлым. У меня каж-
дый день умирают дети, потому что 
их нечем лечить. И сегодня надо 
сказать спасибо этим людям, кото-
рые в трудную минуту протянули 
руку дружбы и помощи». Мудрые 
слова любимой женщины, матери 
двоих моих детей, заставили меня 
немного успокоиться, хотя мне сто-
ило большого труда взять себя в 
руки. Я по-прежнему никак не 
мог избавиться от мысли: почему 
дети наших врагов помогают нам? 
Возможно, для того, чтобы унизить 
наше советское достоинство, ото-
мстив за прошлое, за все те униже-
ния, которые испытала побежден-

ная некогда великая Германия, объя-
вившая фашизм своей единственной 
религией? Или, может быть, осознав 
и покаявшись в грехах своих отцов, 
они, дети грешников, став на путь 
очищения и протягивая нам руку 
помощи, просят Господа простить 
на том свете их родителей за милли-
оны убитых ни в чем не повинных 
советских людей? А может быть, они 
пришли с помощью, узнав и уверо-
вав, что сталинизм, как и фашизм, 
раковые опухоли одной природы, 
посланные дьяволом в наказание за 
все грехи наши?

Так и не придя к какому-то опре-
деленному выводу, я понял только 
одно: советский король оказался 
голым, а немцы пришли в мой дом 
с добром, – и по закону гостеприим-
ства я пригласил их за наш семей-
ный стол. Решение, которое я при-
нял в тот день, было одним из самых 
нелегких в моей жизни.

Немного расслабиться мне 
помогла водка, которая, как и мно-
гие продукты, в то время достава-
лась по талонам, а избавиться от 
страшных мыслей – жена. Перед 
глазами стояло ее потерянное лицо 
после очередной смерти в больни-
це. Я понимал, что ей нечем ока-
зывать помощь умирающим детям, 
и ощущение собственного бессилия 
убивало ее. Лекарства, подаренные 
немцами, стали исцелением и для 
нее, вселив новые силы и надежды. 
Моя жена, в отличие от меня, видела 
в немецких благотворителях друзей, 
протянувших руку помощи.

Под действием водки мои поли-
тические амбиции притупились, но 
никак не уходила из головы мысль, 
что за этим столом, помогая спасать 
больных советских детей, я неволь-
но участвую в гибели собственной 
страны. Во мне то и дело просыпал-
ся советский человек, я восприни-
мал эту помощь как слабость своей 
страны.

Мои размышления прервал один 
из немецких гостей – Ганс, по про-
фессии дорожный инженер. Он 
нарушил царившее за столом молча-
ние, начав разговор о плохих россий-
ских дорогах, которые сильно меша-
ли перевозке лекарств. Приехавшие 
к нам гости, по-видимому, часто 
обсуждали эту тему. А потом мы 
молча пили водку, закусывая немец-
кими продуктами, как бы участвуя 
в поминках по советской империи, 
которая на моих глазах готовилась 
бесславно умереть.

Эта встреча с детьми бывших 
врагов стала отправным пунктом 
в переосмыслении моих взглядов 
на многие исторические процессы, 
которые раньше никто не смел оспа-
ривать. Ленин, захватив преступ-
ным путем власть, начал «красный 
террор». Он пытался всех убедить 
в том, что лучше террор, чем граж-
данская война, однако террор стал 
причиной гражданской войны, кото-
рая прекратилась лишь после того, 
как Сталин уничтожил и загнал в 
лагеря десятки миллионов, а осталь-
ных заставил примириться с куль-
том насилия, с тем минимумом ста-
бильности и благополучия, которое 

гарантировало его государство.
Мое поколение выросло в этом 

государстве в потрясающей бед-
ности, нынешнее поколение так 
существовать не хочет, потому что 
узнало, как должен жить человек. 
Сейчас масштабы сталинского бла-
гополучия не способны заставить 
молчать, для этого надо уничтожить 
полстраны. Вряд ли сейчас можно 
найти второго такого «гения», спо-
собного на это.

Я вырос в стране, в которой 
Сталина объявили «отцом народов», 
при котором дети отрекались от 
своих родителей. Что может быть 
страшнее этого? И вот вся жизнь в 
стране развитого социализма пре-
вратилась в ожидание чуда в виде  
гуманитарной помощи. А ведь сидя-
щие за моим столом немцы пере-
жили, как и мы, страшные трагедии. 
Я никак не могу понять, как одну из 
самых интеллигентных стран мира 
Гитлер привел к фашизму и краху, 
а сын сапожника, садист по при-
званию, в течение 30 лет издевался 
над советским народом и испыты-
вал наслаждение, уничтожая мил-
лионы ни в чем не повинных людей. 
Для меня остается загадкой, почему 
до сих пор народ не понимает, что 
неограниченная власть превращает-
ся во власть палачей и приводит к 
массовому произволу. Германия и 
СССР наступили на одни и те же 
грабли: небольшие группы людей 
при полном молчании остального 
населения смогли получить неогра-
ниченную власть, которая оставила 
страшный кровавый след в истории 
и привела к краху обе эти страны.

Дыхание войны доносится до 
меня и сегодня, спустя 70 с лишним 
лет. Для тех, кто родился в послево-
енные годы, война воспринимается 
как часть далекой истории. А в моем 
сердце она оставила страшный след, 
ее осколки впились в мою душу, да, 
знаю, и не только в мою.

Сидя за одним столом с при-
ехавшими к нам с гуманитарной 
помощью немцами, я задавал себе 
вопрос: закончилась ли та война и 
одержана ли в ней победа? Скоро ли 
начнется настоящее «послевоенное 
время»? Почему вместо выстрадан-
ного благополучия наш народ ока-
зался вымотан духовно и разорен 
экономически? Те, кто более семи-
десяти  лет назад вторгся в наш дом, 
потерпели сокрушительное пораже-
ние. Однако Германия нашла в себе 
силы, поднялась после тяжелейшего 
разгрома, извлекла уроки из про-
шлого и решительно отказалась от 
фашистского тоталитаризма, реван-
шизма, принесших бедствия немец-

кому народу. И сегодня протягива-
ет нам руку помощи, понимая, что 
приближающаяся гибель коммуниз-
ма в СССР, как и гибель фашизма 
в Германии, являются объективным 
процессом, судом истории за много-
численные преступления, которые 
после себя оставили две тоталитар-
ные системы. И те, и другие обрек-
ли миллионы людей на страшные 
бедствия и страдания. Германия на 
развалинах фашистской империи 
создала открытое общество людей, 
которое пытается оказать нам 
помощь. Мы, победители во Второй 
мировой войне, сломавшие хребет 
фашизму, сами оказались в тяже-
лейшем положении. Воздвигаются 
памятники победы, гремят пара-
ды, звенят фанфары, по почему-то 
нерадостно на душе. Люди начинают 
понимать: сегодняшние наши про-
блемы кроются во лжи и липкой 
грязи ненависти. Это они привели 
советского человека к критической 
точке невозврата, за которой сто-
ит Отечество с непредсказуемой 
судьбой.  Ее еще можно и нужно 
изменить, чтобы огонь ненависти, 
заставлявший людей стрелять друг 
в друга, остался в далеком прошлом.

Нелегким выдался для меня тот 
день, когда мне пришлось вспом-
нить далекое и нерадостное про-
шлое. Сидящие за столом немецкие 
волонтеры даже не догадывались о 
душевных переживаниях, которые 
вызвал у меня их приезд. Водка как 
противошоковое средство оказыва-
ла свое магическое действие, успо-
каивала, под ее воздействием языки 
у немцев стали заплетаться, и вскоре 
все отправились спать. В пять часов 
утра меня разбудила жена. Увидев 
тревогу на ее лице, я спросил, что 
случилось. В ответ послышались 
рыдания: пропал один из немецких 
гостей.

Как я понял из слов жены, немец 
ушел из дома и канул в неизвест-
ность. Она обвиняла меня в том, что 
я напоил его водкой, мол, немец, не 
зная русского языка,  один в незна-
комом городе может погибнуть. 
Жена очень тяжело переживала слу-
чившееся – не смогла обеспечить 
безопасность немецких волонтеров, 
и главным виновником пропажи 
немца считала меня, так как, кроме 
меня, некого было винить в про-
изошедшем. Чтобы успокоить ее, я 
накинул прямо на пижаму пальто и 
пошел искать исчезнувшего немца.

Тишину просыпающегося города 
нарушали вороны, лениво переле-
тавшие с дерева на дерево, их кар-
канье разносилось далеко вокруг. 
Среди деревьев я увидел фигуру 
качающегося, как маятник, человека. 
Одетый в белую рубашку, обняв дву-
мя руками дерево, он раскачивался 
из стороны в сторону. От радости, 
что я нашел свою пропажу, я непро-
извольно, обращаясь к нему, закри-
чал единственные сохранившиеся в 
памяти со времен войны немецкие 
слова: «Хенде хох!» («Руки вверх!») В 
ответ я услышал чистейший русский 
мат, который говорил о том, что я 
ошибся. Своим «Хенде хох!» я раз-
будил пьяного в дрезину человека, 
отдыхавшего в нашем дворе. Этот 
русский мат меня успокоил, я понял, 
что немца во дворе нет. Я вернулся 
домой с твердым намерением искать 
его в собственном доме. Вскоре я его 
обнаружил: не найдя спьяну свою 
кровать, он спокойно спал в кресле, 
укрывшись матерчатым чехлом так, 
что его не сразу можно было раз-
глядеть даже днем. Слава Богу, все 
обошлось.

Вот так неожиданно в дни тяже-
лых испытаний ворвалась в мой дом 
гуманитарная помощь.

Валерий Иванович МУРОХ. Доктор 
медицинских наук, профессор, писатель.

10 лет возглавлял научно-практический центр 
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ДОСЬЕ

Чым займаецца сёння 
Цімафей Дранчук?

Каля дзесяці гадоў таму прозвішча гэтага актывіста 
было ў многіх на слыху.

Раней спадар Дранчук 
пастаянна ўдзельнічаў у роз-
ных акцыях, у 2006 годзе быў 
арыштаваны разам з калегамі 
па дзейнасці незарэгістраванай 
арганізацыі “Партнёрства”. У 
выніку яго асудзілі на 1 год 
зняволення, але праз некалькі 
месяцаў вызвалілі ўмоўна-
датэрмінова.

Які лёс напаткаў грамад-
скага актывіста?

– Калі шчыра, то ніякай 
актыўнай дзейнасці ў 
апошні час няма, – прызна-
ецца Цімафей Дранчук. 
– Ёсць зарэгістраваная ў 
Літве арганізацыя “Маладая 
Беларусь”, мы праводзім нека-
торыя сустрэчы сяброўскага 
кшталт у. Праводзіцца 
кампанія “Над бар’ерам”, 
якая займаецца абаронай 
правоў зняволеных, але гэта 
ўсё – дзейнасць, якая не 
з’яўляецца публічнай. Вядзём 

перапіску са зняволенымі, 
дапамагаем пэўнымі парадамі 
і кансультацыямі…

– Нешта не чуў, каб вы 
бралі ўдзел ў апошняй парла-
менцкай кампаніі.

– Мы і не бралі ўдзелу з 
прынцыповых меркаванняў. 
Тыя выбары, якія праходзяць, 
цяжка назваць выбарамі. Тады 
які сэнс рабіць выгляд рабо-
ты? Раней мы спадзяваліся, 
што ў краіне можа нешта 
палепшыцца, але ўжо надаку-
чыла бачыць, што ўсе выбары 
заканчваюцца аднолькава.

– Афіцыйная работа ў вас 
ёсць?

– Так, але не хацеў бы на 
гэтым спыняцца падрабяз-
на. Да слова, працую не ўвесь 
працоўны дзень, таму не выклю-
чаю, што магу патрапіць у спіс 
“дармаедаў”. Хаця ніякіх “лістоў 
шчасця” пакуль не прыходзіла.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.  

НУ І НУ!

Уладзімір ІВАШКЕВІч:
«Паўгадзіны  

выцягваў шчупака»
У мінулыя выхадныя сталічны рыбак злавіў рыбіну 

больш як на 10 кілаграмаў.

Уладзімір Івашкевіч – 
рыбак са стажам. Нарадзіўся 
на Прыпяці, таму рыбалка для 
яго – звыклы занятак яшчэ з 
дзяцінства.

– Дзесяць гадоў таму 
я злавіў шчупака на 9 кіла-
грамаў 800 грамаў, а зараз 
пабіў свой мінулы рэкорд, – 
распавёў Уладзімір Міхайлавіч 
“Народнай Волі”. – На гэты раз 
рыбіна пацягнула на 10 кіло 
200 грамаў.

– А дзе лавілі?
– На вадаёмах Чырвонай 

Слабады ля Салігорска. 
Надвор’е, дарэчы, было адмыс-
лова “для шчупака”, бо ён добра 
клюе пасля марозу ў адлігу і 
калі ідзе снег. Лавіў на печкура 
на зімовую “стаўку”. Калі хто 
не ведае, то гэта такая палка 

з катушкай і лёскай, на якую 
чапляецца жывая прынада.

– Такога гіганта не вельмі 
проста і выцягнуць…

– Каля паўгадзіны з ім 
змагаўся. То падводзіў шчу-
пака да лункі, то ён ізноў на 
глыбіню сыходзіў… Але недзе 
праз паўгадзіны рыбіна ўжо 
стамілася, і я выцягнуў яе 
багром на лёд. Пасля гэтага 
астатнія рыбакі пазбягаліся 
паглядзець на дзіва, многія 
фатаграфаваліся са шчупаком. 
Так што рыбалка ўдалася!

– будзеце смажыць альбо 
саліць?

– Рыбіна немаладая, таму 
лепш за ўсё перапрацаваць яе 
мяса на фарш.

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

ВЕДАЙ НАШЫх!

Чаму Антон Кушнір  
здзівіўся сваёй перамозе?

Беларускі фрыстайліст стаў лепшым  
на этапе Кубка свету па лыжнай акрабатыцы  

ў амерыканскім Лэйк-Плэсідзе.

Пасля трыумфальнага высту-
плення адбыўся цікавы момант, 
калі журналіст сказаў спартсме-
ну, што ён здзіўлены другой 
перамогай Антона ў сезоне.

“Дружа, я і сам здзівіўся! – 
парыраваў алімпійскі чэмпіён. 
– Я проста канцэнтраваў ува-
гу спачатку на адным скачку, 
затым на другім, на трэцім… 
Наш з трэнерам план заключа-
ецца ў тым, каб я падышоў да 
канца сезона ў добрай форме. 
І я не ўпэўнены, што адчуваю 
сябе на ўзроўні ўжо зараз. Але 
разуменне таго, што скакаць 
усё роўна трэба, да гэтага часу 
сядзіць у галаве. І гэта дапама-
гае”.

Такие очереди за хлебом  
были обычным явлением.



– Магчыма, камусьці падасца 
не вельмі сціплым маё выказванне, 
але стаць алімпійскім прызёрам 
у кіданні молата ў такім узросце, 
мякка кажучы, не так проста, – 
кажа Іван. – Паўтаруся: не сябе 
хачу пахваліць, а так ёсць на 
самай справе.

– Арганізму ўжо складана 
пераносіць высокія нагрузкі?

– Безумоўна, бо часам 
даводзіцца працаваць праз “не 
магу”. Тут галоўнае – вера ў сябе, 
характар і жаданне. Магчыма, гэта 
агульныя словы, але за імі стаіць 
многае.

– Пасля мінулых скандалаў, 
якія былі звязаны з допінгам, 
было жаданне пакінуць вялікі 
спорт назаўсёды?

– У мяне было адно жаданне 
– усім даказаць сваімі вынікамі, 
што рашэнне, якое прынялі 
ў адносінах да мяне, было 
памылковым. Калі нас з Вадзімам 
Дзевятоўскім (кідальнік молата, 
які зараз узначальвае Беларускую 
федэрацыю лёгкай атлетыкі. – 
Аўт.) абвінавацілі ва ўжыванні 
допінгу, а затым, пасля шматлікіх 
судоў, адмянілі тое рашэнне, 
– гэта была перамога. Але ж 
паглядзіце, што зараз адбываецца: 
беларускую мужчынскую зборную 
па веславанні на байдарках і каноэ 
таксама не дапусцілі да ўдзелу ў 
Алімпіядзе па нейкіх надуманых 
прычынах, і яны таксама 
судзяцца. Але ў такіх судовых 
справах вельмі цяжка даказаць 
сваю невінаватасць. Таму, калі 
мяне абвінавацілі ва ўжыванні 
допінгу другі раз, не было ўжо 
ні сіл змагацца, ні фінансаў. 
Я вырашыў, што адзіны спосаб 
даказаць сваю невінаватасць 
– нават у такім узросце выйсці 
ў сектар на спартыўнай арэне і 
выйграць медаль.

– Колькі грошай вы 
заплацілі, каб выйграць справу 
ў Міжнародным спартыўным 
арбітражным судзе? Кажуць, 
што каля 200 тысяч долараў…

– Скажам так: сума проста 
велізарная! Але не хачу лішні раз 
пра гэта ўзгадваць. Грошы заўсёды 
прыцягваюць увагу, а розныя 
людзі па-рознаму ўспрымаюць 
такую інфармацыю. Дзякуй Богу, 
знайшліся тыя, хто дапамог.

– На форумах розных 
інтэрнэт-рэсурсаў ёсць і такія 
меркаванні: маўляў, медалі 
Ціхану і Дзевятоўскаму вярнулі, 
але дыму без агню ўсё роўна не 
бывае…

– Я не з’яўляюся актыўным 
карыстальнікам інтэрнэту. 
Але кожны мае права на сваё 
меркаванне. Ды і навошта мне 
камусьці нешта даказваць, калі 

кожны ўсё роўна застанецца 
пры сваім? Тое, што мне было 
патрэбна, я даказаў на Алімпіядзе 
ў Бразіліі.

– Вам нецікава весці дыялог 
у сацыяльных сетках з вашымі 
прыхільнікамі альбо апанентамі?

– Я вяду дыялог іншым 
метадам. Хтосьці размаўляе 
словамі, я – справамі.

– Ці плануеце вы і далей 
выступаць у вялікім спорце?

– Так. Зараз я актыўна 
трэніруюся, летам збіраюся браць 
удзел у чэмпіянаце свету, які 
пройдзе ў Лондане.

– А як наконт магчымасці 
замахнуцца ў 44-гадовым 
узросце на Алімпіяду-2020?

– Я так далёка не загадваю. 
Заўтрашні дзень пакажа, куды мне 
трэба рухацца. Калі вынікі будуць 
прыстойныя, то, безумоўна, 
вазьму ўдзел і ў Гульнях у Токіа. 
Чаму б і не?

– Не думалі, чым будзеце 
займацца, калі пакінеце вялікі 
спорт? Трэнерская работа, 
бізнес?

– А я ўжо зараз паралельна 
з уласнымі трэніроўкамі яшчэ і 
трэнірую. На маё разуменне, 

чалавек, які пражыў у спорце 25 
гадоў, заўсёды застанецца пры 
спорце. Нешта кардынальна 
змяніць у сваім жыцці складана.

– Як вы ставіцеся да таго, што 
некаторыя спартсмены пасля 
заканчэння спартыўнай кар’еры 
ідуць у дэпутаты, як гэта зрабілі, 
напрыклад, Вадзім Дзевятоўскі, 
Аляксандр багдановіч?

– А што дрэннага ў тым, што 
выбаршчыкі прагаласавалі за 
тыя праграмы, якія прадставілі 
гэтыя людзі? У парламенце ж 
вырашаюцца пытанні ў тым 
ліку і спартыўнай сферы, таму 
прафесіяналы-заканадаўцы не 
пашкодзяць.

– Ці падтрымалі б вы 
ініцыятыву, каб на заканадаўчым 
узроўні зрабіць у краіне барацьбу 
з допінгам больш жорсткай?

– Безумоўна! Супраць допінгу 
змагаецца ўвесь свет, таму, на 
мой погляд, кожны нармальны 
спартсмен таксама за больш 
жорсткія меры ў гэтым накірунку. 
Допінг – гэта зло!

– Яшчэ раз віншую вас з 
чарговай перамогай! І новых 
вышынь!

Алесь СІВЫ.
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З ПЕРШЫх ВУСНАЎ

Іван ЦІХАН:

«Чаму б і не выступіць  
на наступнай Алімпіядзе…»

Пасля ўзнагароджвання вядомы атлет распавёў “Народнай Волі” пра тое,  
ці складана заваяваць алімпійскі медаль у 40 гадоў і чаму ў Беларусі трэба зрабіць  

больш жорсткім пакаранне за ўжыванне допінгу.

ВІНШУЕМ!

Кароль і каралева
Напрыканцы мінулага тыдня былі 
названы пераможцы спецыяльнай 

узнагароды “Атлетыка-2016”.
Лепшым лёгкаатлетам мінулага года прызнаны кідальнік мола-

та Іван ЦІХАН, найлепшай лёгкаатлеткай – марафонка Вольга 
МАЗУРоНАК (на фота).

Нагадаем, што ў 2008 годзе трохразовы чэмпіён свету па 
кіданні молата Іван Ціхан стаў бронзавым прызёрам Алімпіяды ў 
Пекіне, аднак пазней быў пазбаўлены ўзнагароды з-за выяўленага 
павышанага ўтрымання тэстастэрону. Праўда, праз Спартыўны 
арбітражны суд у 2010 годзе беларус дамогся вяртання алімпійскай 
бронзы, яго рэабілітавалі.

Яшчэ адна гісторыя з допінгам была звязана з Алімпіядай 
2004 года ў Афінах. Ціхан там узяў бронзавы медаль, але пас-
ля дыскваліфікацыі прадстаўніка Венгрыі атрымаў серабро. А ў 
2012-м, праз восем гадоў (!), беларуса пазбавілі гэтай узнагароды 
і не дазволілі яму выступіць на Алімпіядзе ў Лондане, да якой ён 
сур’ёзна рыхтаваўся.

На Гульнях-2016 у Бразіліі 40-гадовы Іван Ціхан паказаў усяму 
свету: ёсць яшчэ порах у парахаўніцах – ён заваяваў сярэбраны 
медаль!

А беларуская спартсменка Вольга Мазуронак на апошніх 
Алімпійскіх гульнях заняла на марафонскай дыстанцыі прэстыжнае 
5-е месца. Улічваючы, што Вольга саступіла бронзаваму прызёру з 
Эфіопіі Марэ Дыбаба ўсяго 18 секунд, можна сказаць – бліскучы 
вынік!

Так што далучаемся да віншаванняў і жадаем новых перамог!

ПОЛЕЗНЫЕ СОВЕТЫ

Цветы среди зимы
Цветы зимой радуют особо. Но многие не знают,  

как правильно за ними ухаживать.
Например, зимой вообще не 

нужно поливать кактусы, они в 
этом не нуждаются: избыточная 
влага заставляет такие растения 
гнить, в результате они погибают. 
Редко поливать требуется растения 
с декоративными листьями: толь-
ко тогда, когда слой земли подсох 
примерно на глубину 1 сантиметр. 
Сухость менее вредна таким расте-
ниям, чем усиленный полив. 

Зато влажная почва необходима 
практически всем цветущим рас-
тениям. Только цветы нужно не 
заливать водой, а очень осторож-
но увлажнять по мере высыхания 
земли. Часто и обильно поливать 
требуется циперус, аир и азалию. 
Эти растения предпочитают скорее 
избыток влаги, чем ее недостаток.

Январь
Почти все растения в это время 

пребывают в вегетативном покое. 
Не стоит их тревожить: поливать 
надо достаточно редко, по мере 
необходимости, после того, как 
высохнет земля. А спустя 15–20 
минут не забудьте вылить из под-
дона воду. Один раз в месяц можно 
полить кактусы. 

Если некоторые стебли расте-
ний чрезмерно вытянулись (это 
происходит из-за недостаточной 
освещенности), их лучше срезать 
острым секатором. Коричневую 
и сухую кайму на листьях нужно 
срезать, но осторожно – чтобы не 
задеть зеленую часть и не погубить 
растение. Листья хорошо опрыски-
вать теплой мягкой водой, чтобы 
увеличить процент влажности. 

Кстати, удобрять нужно дале-
ко не все комнатные растения, а 
только цветущие или те, которые 
вот-вот расцветут. И еще: берегите 
растения от сквозняков!

Февраль
В этом месяце наступает мед-

ленное пробуждение цветов от 
зимней спячки. Им нужно помочь 
скорее проснуться! Для этого – 
поменять землю, насыпать ее в 
новые «свежие» горшки. Крупные 
листья осторожно протереть влаж-
ной губкой, а мелкие опрыскать 
из пульверизатора. Если в вашем 
доме растут пальмы, нужно хоро-
шо опрыскать их листья, особенно 
с изнаночной стороны. Процедуру 

нужно делать утром, чтобы до 
вечера листья высохли естествен-
ным образом. 

Фикус, монстера и филоден-
дрон, имеющие мясистые плотные 
листья, нуждаются в аккуратной 
полировке мягкой тряпочкой. 

В это время можно приобретать 
азалии, пуансеттии, цикламены и 
примулы. Если стараться устроить 
их на ночь в прохладном помеще-
нии, их цветение продлится доль-
ше. В квартире следует поддержи-
вать умеренную температуру: жара 
вовсе не на пользу комнатным рас-
тениям в феврале. 

Если у вас растут бегонии и сен-
полии, отличающиеся бархатисты-
ми листочками, ни в коем случае 
нельзя их опрыскивать! Количество 
и интенсивность полива следует 
постепенно увеличивать. Самые 
влаголюбивые растения рекомен-
дуется поливать 2 раза в неделю. 
Можно потихоньку начинать уме-
ренный полив кактусов.

Еще несколько 
общих советов

Чтобы не мучить комнатные 
растения зимой, не заставляй-
те их расти в ускоренном темпе – 
позвольте им отдохнуть и набраться 
сил перед весной. Вместо очеред-
ного полива попробуйте взрыхлить 
землю в горшке, это способствует 
притоку воздуха к корням и может 
заменить влагу. Поливать растения 
нужно только тогда, когда земля 
стала совсем сухая, и понемножку. 
Лучше опрыскивать листья и стеб-
ли. Зимой не нужно злоупотреблять 
подкормкой (не чаще, чем раз в две-
три недели). Единственное исключе-
ние – цветущие растения, которые 
следует удобрять чаще. Для этого 
подойдут слабые питательные рас-
творы, так как крепкие, насыщен-
ные растворы могут обжечь корни. 
Можно подкормить растения таким 
составом: добавьте в литр воды для 
полива 1 чайную ложку молока. 
Чтобы избавить растения от вреди-
телей, специалисты советуют проте-
реть пораженные участки мыльным 
раствором и сразу же сполоснуть 
чистой водой. Главное при этом – 
прикрыть землю, так как мыльная 
вода может погубить корни.

ГУРМАНАМ НА ЗАМЕТКУ

Вкусно? Еще вкуснее!
Как придать привычным блюдам неповторимый вкус

Хитрости, которые мы предлага-
ем, уже известны многим хозяйкам. 
Но кулинария – настолько тонкое 
искусство, что охватить все полно-
стью невозможно, всегда остается 
маленькая тайна. От этой тайны 
часто зависит вкус блюда. Казалось 
бы, мелочь, щепотка приправ, но 
как сильно они влияют на приго-
товленную еду! Воспользовавшись 
приведенными ниже советами, 
любая хозяйка превратит привыч-
ные блюда в шедевры.

1.Твердые травы (розмарин, 
шалфей, тмин, душица) 

добавляются в начале приготов-
ления блюда; мягкие (петрушка, 
укроп, кинза, базилик, зеленый 
лук) – в самом конце.

2.Чтобы борщ был с прият-
ной кислинкой, к бульону 

нужно добавить немного свежего 
сока свеклы.

3.Мясо отлично сочетается с 
черносливом; добавив его в 

блюдо при тушении, можно полу-
чить изысканный результат.

4.Заменив обычный лук на 
лук-порей, можно добить-

ся невиданной нежности супа. С 
луком-пореем лучше всего гото-
вить молочные и сырные супы.

5.Куриные котлеты будут еще 
вкуснее, если добавить в 

фарш немного манки или перетер-
той вареной фасоли.

6.Соус «Песто» отлично соче-
тается с любыми гарнира-

ми, мясом и даже салатами, а также 
является великолепной основой 
для бутербродов. Для него нуж-
ны: 1 стакан рубленой петрушки, 
2 зубчика чеснока, 3 ст. ложки 
очищенного миндаля, 0,5 стакана 
оливкового масла, 50 г пармезана 
или другого острого твердого сыра, 
соль и молотый черный перец по 
вкусу. Можно добавить рукколу, 
базилик. Смешать все ингредиенты 
в блендере – и соус готов.

7.Несколько капель соевого 
соуса, добавленные и в мяс-

ные, и в овощные блюда, усилят их 
вкус.

8.Сахар улучшает вкус мяса, 
морепродуктов, овощей. 

Добавьте щепотку сахара вместе с 
солью в блюда, и они станут намно-
го вкуснее!

9.Усилить вкус и аромат сухих 
специй можно, если немно-

жечко поджарить их в сливочном 
или растительном масле перед 
добавлением в основное блюдо.

10.Омлет будет намного 
пышнее, если взбивать 

яйца с холодной водой. На стакан 
яиц нужно 2 ст. ложки воды.

11.Если печенку перед при-
готовлением обсыпать 

сахаром, она сохранит мягкость.

12.Сосиски – не очень-то 
полезный продукт. Но 

если их есть, то со вкусом: обмазать 
сырые сосиски горчицей и поджа-
рить их на растительном масле, 
выбрав средний огонь.

13.Морковный салат с грец-
кими орехами и яблоком 

будет очень вкусным, если припра-
вить его натертым свежим имби-
рем. Полезно к тому же!

14.Молотый арахис с чесно-
ком послужит прекрасной 

заправкой к овощному салату.

15.Если прокалить гречне-
вую крупу на сковороде в 

течение 7 минут перед приготовле-
нием, каша будет очень вкусна! И 
сварится быстрее. Во время жарки 
можно добавить немного сливоч-
ного масла для более насыщенного 
вкуса.

16.Маринуйте мясо в пиве: 
свинину и курицу – в 

светлом, говядину – в темном. 

Получается вкуснейшее блюдо с 
хлебным ароматом!

17.Натертый твердый сыр 
можно добавить в тарелку 

с супом, это сделает его питатель-
ней. С сухариками будет необыкно-
венно вкусно!

18.Мясо лучше всего солить 
в самом конце приготов-

ления или – уже готовое. Пряности 
же рекомендуется добавлять во 
время приготовления.

19.Чтобы жареные пончики 
или пирожки не впиты-

вали лишний жир, добавьте при 
обжаривании в теплое масло 1 ст. 
ложку спирта. Пончики получатся 
нежирными и более вкусными!

20.Используйте вместо 
сахара сахарную пудру –  

и крем из сливок или сметаны 
будет превосходен.

21.Перед добавлением вани-
ли в тесто разбавьте ее 

горячей водой. Однако слишком 
много ванили придает тесту горь-
коватый вкус.

22.Перед тем как пить кофе, 
сделайте несколько глот-

ков холодной воды – это поможет 
максимально насладиться арома-
том напитка и прочувствовать все 
вкусовые нотки.

Есть еще один маленький 
секрет: готовьте неторопливо, с 
хорошим настроением и мыслями 
о чем-то приятном. Еда впитывает 
в себя эмоции, опытные хозяйки 
это подтвердят. 

(По материалам интернета.)

РЭАЛЬНАЕ ЖЫЦЦЁ

Дастаём тое, што захоўвалі  
на «чорны дзень»

Як стала вядома, на 1 студзеня 2017 года ў банках на рахунках 
насельніцтва налічвалася 6 мільярдаў 998 мільёнаў долараў. А на адпавед-
ную дату папярэдняга года было 7,7 мільярда долараў. Значыць, дастаём 
пакрыху тое, што захоўвалі на “чорны дзень”.

Іван ПАЛУЯНЧЫК.

НАДВОР’Е

Пахаладае
Сёння ў Беларусі днём будзе ад 2 да 8 градусаў марозу і невялікі снег.
Як паведамляе Рэспубліканскі цэнтр па гідраметэаралогіі, кантролі 

радыеактыўнага забруджвання і маніторынгу навакольнага асяроддзя 
Мінпрыроды, будзе воблачна з праясненнямі, у асобных раёнах пройдзе 
невялікі снег.

На асобных участках дарог захаваецца галалёдзіца. Вецер прагназуецца 
няўстойлівы слабы.
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